
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: نقش ذرات معلق 
در هوای تهران به منابع متحرک برمی گردد که ســهم ۵٨ 
درصدی دارد از این رو باید تمرکز بر روی خروج خودروهای 
فرسوده باشد. به گزارش مهر، شینا انصاری، رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست اظهارداشــت: بین اقتصاد و محیط 
زیست باید پیوندی برقرار شــود. تا زمانی که نگاه اقتصادی 
نداشته باشــیم نمی توانیم مدیریت اصولی محیط زیست را 

برای مثال در مدیریت پسماند داشته باشیم.
وی بیان داشت: تلاش می کنیم در جلسه بودجه سال آینده 
ضمن ارتقای حفاظت و پایش محیط زیســت و استفاده از 
ظرفیت های مشــارکتی مردم بتوانیم سهم محیط زیست از 
بودجه عمومی را افزایش دهیم. وی افزود: تکالیف ســازمان 
با منابع انسانی و مالی آن تناســب ندارد، تعداد خودروهای 
عملیاتی در مناطق چهارگانه ٨۰۰ دســتگاه اســت این در 

حالیست که وسعت مناطق حفاظت شده بیش از ۱۹ میلیون 
هکتار است علاوه بر آن ۵۰ درصد پست های سازمان بلاتصدی 
اســت. انصاری خاطر نشــان کرد: به ازای ۶۷۰ صنعت یک 
کارشــناس پایش وجود دارد که تعداد صنایع در شهرهای 
صنعتی بیش از این است . در سطح حفاظتی سهم هر محیط 
بان ۷ برابر استاندارد جهانی است. انصاری گفت: بر موضوع 
سوخت نظارت خواهیم داشــت. تصمیم گرفتیم در سازمان 
حفاظت محیط زیست بر موضوع سوخت نظارت داشته باشیم 

و پایش های سوخت را به صورت فصلی مجدداً آغاز کنیم.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست به توقف مازوت سوزی 
در سه نیروگاه اشاره کرد و افزود: قرار نبود که با توقف مازوت 
سوزی در سه نیروگاه، آلودگی هوای تهران هم کاهش یابد 
چون منابع انتشار آلایندگی در کلانشهرها متفاوت است و بر 

اساس همان هم تصمیم می گیریم.

وی اظهارداشــت: منبع تصمیم گیری ما ســیاهه انتشــار 
آلایندگی است بنابراین نقش مازوت در هوای سه کلانشهری 
که مازوت ســوزی در آنها متوقف شد محرز بود، نقش ذرات 
معلق در هــوای تهران بــه منابع متحرک بــر می گردد که 
ســهم ۵٨ درصدی دارد از این رو باید تمرکز بر روی خروج 
خودروهای فرسوده باشد. وی ادامه داد: بنابراین اولویت در 
تهران و شهری مانند مشــهد منابع متحرک ازجمله اسقاط 
و نوسازی خودروهای فرسوده و توسعه حمل و نقل عمومی 
است. متأسفانه نسبت اسقاط به تولید بسیار ناچیز بود حتی 
اسقاط موتورسیکلت های فرسوده صفر بود در حالیکه ٢ تا سه 

برابر خودرو آلودگی به همراه دارد.
انصاری گفت: در زمینه فعالیت ستاد احیای دریاچه ارومیه تا 
کنون چندین جلسه با معاون اول رئیس جمهور داشتیم که 
در آن بر لزوم بازنگری در ساختار و برخی تصمیمات و مصوبات 

ستاد احیای دریاچه ارومیه تاکید و یک سری پیشنهادات را 
مطرح کردیم. معاون رئیس جمهور افزود: سازمان حفاظت 
محیط زیست به دنبال بازنگری در ساختار و تصمیمات ستاد 
احیای دریاچه ارومیه است. معتقدیم که ساختار باید مانند 
گذشته به روند ملی برگردد و تنها آذربایجان غربی نمی تواند 

مشکلات دریاچه ارومیه را حل کند.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: البته ستاد احیا 
دریاچه ارومیــه اقدامات خوبی را نیز در حــوزه نرم افزاری و 
ســخت افزازی انجام داده اما به نظر می رسد این اقدامات به 
ویژه در بحث کشــاورزی کافی بود چون در غیر این صورت 
اکنون شــرایط دریاچه بهتر از امروز بــود. ئانصاری توضیح 
داد: طبق آمار رسمی ســازمان برنامه و بودجه، ستاد احیای 
دریاچه ارومیه تاکنون ۱۳ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان بودجه 
دریافت کرده و اعداد دیگری که بعضاً در رسانه گفته می شود، 

درست نیست. رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در ادامه 
به اجلاس کاپ ٢۹ اشــاره کرد و گفت: ما با دبیر کل دیدار 
خوبی داشته ایم و در راستای همکاری با کشورهای عضو اکو 
نیز به نتایج مطلوبی در اجرای اقتصاد سبز رسیده ایم. اساساً 
کاپ ٢۹، بیشتر رویکرد مالی داشته است و این مسائل در باکو 
مطرح بود و کشورهای توسعه یافته بیشترین سهم را در تولید 
گاز گلخانه ای دارند و مقرر شــد باید چه سازکارهایی داشته 

باشند و فرآیندها چگونه در نظر گرفته شود.
انصاری گفــت: در خصوص روابط ایران و روســیه در حوزه 
محیط زیست، جلسه ای داشــتیم. در موضوعات مختلف در 
حوزه انرژی و تنوع زیستی، مدیریت آلودگی ها، در اجلاس 
اخیر باکو نیز شرکت کردیم. با مدیران قزاقستان، ارمنستان، 
ترکمنســتان صحبت کردیم، در حوزه آب و محیط زیست 

امیدواریم با انتقال تجربیات داشته باشیم.

سرپرست معاونت محیط زیست دریایی و تالابی سازمان حفاظت 
محیط زیست آخرین رایزنی های انجام شده برای تامین حقآبه 

رود هیرمند را تشریح کرد.
به گزارش ایسنا احمد لاهیجان زاده افزود: توافقی اوایل دهه ۵۰ 
با افغانستان صورت گرفت که ۱۵۰ میلیون متر مکعب حقآبه 
اختصاص داده شــد و این توافق فقط برای مصارف کشاورزی 
آن زمان مورد استفاده  قرار می گرفت. وی ادامه داد: در موضوع 
حقآبه، بحث سیلاب ها لحاظ نشده بود و سیلاب تامین کننده 
اصلی آب دریاچه هامون بود. مکاتباتی طی هفته اخیر با طالبان 

انجام و قرار شد در دستور کار فوری قرار گیرد.
سرپرست معاونت محیط زیست دریایی و تالابی سازمان حفاظت 
محیط زیست اضافه کرد: ابتدا وزارت خارجه در بحث دیپلماسی 
آب، مسئول این امر است سپس وزارت نیرو و سازمان حفاظت 
محیط زیست وقرار شد که به زودی کارگروهی در این خصوص 

تشکیل شود و جلسه و رایزنی بعدی با طرف افغانستانی با یک 
رویکرد جدید دنبال شود.

لاهیجان زاده که مدیرکل سابق محیط زیست استان اصفهان 
است، درباره نیروگاه شــهید منتظری گفت: این نیروگاه ۱۰ 
میلیون لیتر مازوت می سوزاند که معادل ۱۰ میلیون مترمکعب 
گاز بود. با آغــاز فصل آلودگی هــوا از آبان ماه بــا وجود قطع 
مازوت ســوزی کیفیت هوای اصفهان حدود ۱٢۰ است این در 
حالیست که در سال گذشته مازوت سوزی موجب افزایش شدید 
آلاینده ها و ثبت عدد ٢۶۰ شد. توقف مازوت سوزی در این استان 

و دو استان دیگر، یک انقلاب و تحول محسوب می شود.
وی در بخش دیگری از صحبت های خود درباره طرح بین المللی 
تالاب ها گفت: کنوانســیون رامسر ســال ۱۹۴۹ امضا شد که 
افتخاری برای ایران است. ٢٢۶ محدوده تالابی کشور براساس 
تعاریف کنوانسیون در سال ۱۴۰۰ به تصویب هیات دولت رسید.

سرپرست معاونت دریایی سازمان حفاظت محیط زیست اضافه 
کرد: طرح بین المللی حفاظت از تالاب ها در کنار طرح ملی به 
فعالیت ادامه می دهد و امسال ٢۷۰ میلیارد تومان پیش بینی 
شده است و با تلاش سازمان حفاظت محیط زیست قرار است در 

سال آینده افزایش  چشمگیری پیدا کند.
لاهیجــان زاده اضافه کرد: تــلاش کرده ایــم از ظرفیت های 
بین المللی برای حفاظت از تالاب ها استفاده کنیم. از سال ٢۰۰۵ 
تا سال گذشته به تناوب از این ظرفیت بهره برده ایم. به عنوان 
نمونه بیشترین میزان دریافتی ۱۰ میلیون دلار برای دریاچه 
ارومیه و دو دریاچه دیگر بود و اتحادیه اروپا نیز کمکی ۱۰ میلیون 
یورویی در نظر گرفته بود اما یک سال بعد از این طرح انصراف داد 
البته قرار است طی یک ماه آینده با امضای توافقی بین ایران و ژاپن 

از ظرفیت های بین المللی بهره مند شویم.
در بخش دیگری از این نشست حمید ظهرابی - معاون محیط 

زیست طبیعی ســازمان حفاظت محیط زیست- درباره توقف 
عملیات عمرانی در جزیره آشوراده گفت: گردشگری در آشوراده 
بیش از دو دهه محل مناقشــه بوده اســت. در سازمان محیط 
زیست موضوع توسعه طبیعت گردی و اقتصادی کردن طبیعت 

مطرح است.
وی اضافه کرد: در بعضی از مناطق آشوراده تفرج گسترده و تفرج 
متمرکز با یکدیگر تداخل کرده بود. از طرف دیگر دســتگاه ها 
به صورت جداگانه در حال اجرای طرح بودند. در این شــرایط 

درخواست توقف عملیات اجرایی و عمرانی را کردیم.
معاون محیط زیست طبیعی سازمان حفاظت محیط زیست ادامه 
داد: از همه ظرفیت های دولتی برای ارتقای مشارکت مردمی و 
استفاده بهتر از ظرفیت های مردمی در این منطقه بهره برده ایم 
علاوه بر آن جلسات کارشناسی با استانداران برگزار کردیم و ده ها 
ساعت مذاکره با نمایندگان وزارت میراث فرهنگی، بنیاد مسکن و 

وزارت آموزش و پرورش انجام شد. وی اضافه کرد: توافقات خوبی 
حاصل و قرار شد برخی ساخت وسازها به داخل روستا منتقل و 
طرح هادی روستا بازنگری شود. با آموزش و پرورش نیز به توافق 
رسیدیم که اولین اردوگاه آموزشی محیط زیستی کشور در این 
منطقه ایجاد شــود. علاوه بر آن با شیلات نیز توافق شد تنها از 
ساختمان های موجود استفاده کنند و یک موزه ایجاد شود. از 
سوی دیگر، ٢۰ واحد اقامتی طبیعتگردی در قالب تعاونی محلی 

به محله ها داده شود.
ظهرابی ادامه داد: برخی از مکان ها در آشــوراده آب طی ۱۰۰ 
سال گذشته پیشروی داشته است. قرار شد این بخش ها کارکرد 
حفاظتی پیدا کنند و ساخت و ساز در این محدوده ها اتفاق نیفتد. 
وی تاکید کرد: در گذشــته ظرفیت ٨۰ نفر اقامت در آشوراده 
پیش بینی شده بود اما علی رغم همه فشارها برای افزایش ظرفیت 

با آن موافقت نکردیم.

معاون پرستاری وزارت بهداشــت از تغییر منابع 
پرداخت اضافه کار پرستاران خبر داد. دکتر عباس 
عبادی در گفت وگو با ایسنا،  با بیان اینکه میانگین 
پرداخت اضافه کار پرستاران حدود ٨۵هزار تومان 
است، اظهار کرد: پرستارانی که به تازگی استخدام 
شده اند یا سابقه  کاری آنها کم است، حداقل مبلغ 
۵۵هزار تومان را برای اضافه کاری دریافت می کنند. 
به عبــارت دیگر باید گفــت که مبلــغ اضافه کار 
پرســتاران از مبلغ ۵۵هزار تومان آغاز می شود که 
این مبلغ برای افراد تازه کار اســت و مبلغ دریافتی 
اضافه کار پرستاران برای افراد باسابقه به ۱۱۵هزار 

تا ۱٢۰هزار تومان می رسد.
وی بــا بیــان اینکه فرمــول محاســبه پرداخت 
اضافه کاری پرســتاران ابلاغ شــده، تصریح کرد: 
فرمول ابلاغی »ســازمان امور اداری و استخدامی 

کشــور« در ارتباط بــا نحوه پرداخــت اضافه کار 
پرستاران، پرداخت اضافه کار پرستاران را از محل 
درآمدهای اختصاصی دانشــگاه ها در نظر گرفته 
که یک مشکل برای این فرمول به حساب می آید. 
به طــور قطع، دانشــگاه های علوم پزشــکی توان 
 پرداخت اضافه کار پرستاران را از محل درآمدهای 

خود ندارند.
معاون پرستاری وزارت بهداشت ادامه داد: به دلیل 
اینکه دانشگاه های علوم پزشکی، توانایی پرداخت 
اضافه کار پرستاران از محل درآمدهای اختصاصی 
خود را ندارند، وزارت بهداشــت به موضوع تغییر 
منابع پرداخت اضافــه کار پرســتاران و پرداخت 

اضافه کاری از محل درآمدهای عمومی ورود کرد.
عبادی بــا بیان اینکــه منبع پرداخــت اضافه کار 
پرستاران تغییر کرده، گفت: تصمیم گرفته شده که 

اضافه کار پرستاران از محل منابع عمومی باشد تا از 
یک بودجه پایدار برخوردار باشد. این احتمال وجود 
دارد که مصوبه پرداخت اضافه کار پرستاران از منابع 

عمومی تا چند روز آینده اعلام شود.
وی گفــت: بازهم تاکید می کنم کــه نرخ دریافت 
اضافه کار پرستاران از ۵۵هزار تومان آغاز می شود 
و به ۱۱۵هزار تومان می رســد؛ به نحوی که مبلغ 
اضافه کاری پرستاران تازه کار حدود ۵۵هزار تومان 
است و پرستارانی که باســابقه هستند و سابقه کار 
آنها حدود ۳۰ سال اســت، ۱۱۰هزار تا ۱۱۵هزار 
تومان دریافت می کنند. همچنین مبلغ اضافه کار 
پرستارانی که ۱۵ تا ۱۶ سال سابقه خدمت دارند که 
در واقع در نیمه راه سال های خدمت خود هستند، 
مبلغ ٨۵هزار تومــان برای اضافــه کاری دریافت 

می کنند.  

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده در نشست 
اسکاپ با اشاره به مشکلات ناشی از تحریم ها و تأثیر آن 
بر زندگی زنان، تأکید کرد که تلاش های دولت و جامعهٔ 
ایران در مقابله با این چالش هــا نتایج مثبتی به همراه 
داشته است. به گزارش ایســنا، زهرا بهروز آذر، معاون 
رئیس جمهور در امور زنان و خانواده، در نشست اسکاپ 
)کمیسیون اقتصادی و اجتماعی سازمان ملل متحد برای 

آسیای جنوبی و اقیانوسیه( سخنرانی کرد.
وی در ابتدای ســخنان خود با اشاره به اهمیت سی امین 
ســالگرد تصویب ســند پکن، تأکید کرد که جمهوری 
اســلامی ایران همواره با رعایت اصول قانون اساســی و 
آموزه های اســلامی، برای پیشــرفت وضعیت زنان گام 
برداشته است. او با اشاره به دستاوردهای چشمگیر ایران در 
حوزه آموزش، بهداشت، علوم و فناوری، و کارآفرینی، نقش 
برجستهٔ زنان ایرانی در این حوزه ها را مورد تأکید قرار داد. 

بهروز آذر همچنین به رشد مشارکت زنان در عرصه های 
اجتماعی و اقتصادی پرداخت و با اشاره به سیاست های 
دولت چهاردهم در حمایت از زنــان، خانواده ها، به ویژه 
خانواده هایی که توسط زنان سرپرستی می شوند، اظهار کرد 
که دولت در راستای توانمندسازی اقتصادی زنان و افزایش 
دسترسی آنان به امکانات و خدمات اجتماعی، برنامه های 
ملی  دارد. بهروز آذر در بخش دیگری از سخنان خود، به 
اهمیت اجرای سیاست های کلی برنامهٔ هفتم پیشرفت 
جمهوری اسلامی در زمینه رفع موانع رشد بانوان و افزایش 
مهارت های شغلی آن ها اشاره کرد و گفت که برنامه هایی 
برای توسعه کارآفرینی زنان و حمایت از کسب وکارهای 

خانگی در دستور کار قرار دارد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به مشکلات 
ناشی از تحریم ها و تأثیر آن بر زندگی زنان، تأکید کرد که 
تلاش های دولت و جامعهٔ ایران در مقابله با این چالش ها 

نتایج مثبتی به همراه داشته است. او در پایان با انتقاد از 
سکوت جامعهٔ جهانی در قبال نقض حقوق بشر در غزه و 
لبنان، بر اهمیت همبستگی بین المللی برای حمایت از 
زنان و کودکان تأکید کرد و افزود که تداوم این وضعیت 
تلاش های جهانی در راستای عدالت اجتماعی را تحت 
تأثیر قرار می دهد. این رویداد مهم سه روزه که از ۱۹ تا 
٢۱ نوامبر ٢۰٢۴ در مرکز کنفرانس سازمان ملل متحد 
در بانکوک برگزار می شود، بیش از هزار شرکت کنندهٔ 
حضوری، شــامل وزرا، مقامات عالی رتبه، نمایندگان 
جامعه مدنی و رهبران اجتماعی را گرد هم آورده است. 
این کنفرانس در ادامه تعهداتی است که از زمان چهارمین 
کنفرانس جهانی زنان در سال ۱۹۹۵ انجام شده و بستری 
برای ارزیابی پیشرفت ها، پرداختن به چالش ها و تسریع 
تلاش ها به سمت دستیابی به برابری جنسیتی مطابق با 

اعلامیه و برنامه اقدام پکن فراهم می کند.

انصاری: مازوت دلیل اصلی آلودگی هوای تهران نیست

کارگروه تامین حقآبه هیرمند به زودی تشکیل می شود

توسعه کارآفرینی زنان و حمایت از کسب وکارهای خانگی تغییر منابع پرداخت اضافه کار پرستاران 
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پرداخت وام بلاعوض 100 میلیون تومانی

رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی گفت: 
ســال گذشــته از قطعی گاز؛ پتروشیمی ها 
نزدیــک ٢ میلیارد دلار عدم النفع داشــته و 
از درآمد بازماندند و درواقــع ٢ میلیارد دلار 
ارز کمتری وارد کشور شــد. آرش نجفی در 
گفت وگو با ایلنا، درباره دلایل بروز خاموشی 
در فصل زمستان اظهار داشت: همواره به دلیل 
روشن شدن سیستم های برودتی در  ۴ ماه از 
سال ناترازی برق داشته ایم، اما در ٨ ماه سال 
عملا برق تراز و بالانس بود، زیرا زیرساخت و 
میزان برق مصرفی با نیاز کشور هماهنگ بود، 
بعبارت دیگر فقط در زمان گرمای هوا بخاطر 
استفاده از سیستم های برودتی میزان مصرف 
بالا می رفت و مجبور بودیم در ۳ تا ۴ ماه بخاطر 
ناترازی که در حوزه برق ایجاد می شــد برای 
صنایع خاموشی اعمال کنیم و این خسارت 

زیان بار بسیار جدی به صنعت...

تسریع در پرداخت 
خسارت مشترکان برق

بلیت هواپیما 
گران نمی شود

توسعه ۳۰ هزار مگاوات 
نیروگاه تجدیدپذیر 

صادرات گازوئیل عامل 
کمبود سوخت 
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صاحبان کسب وکار 
مطالبه گر رفع فیلترینگ

مالیات حقوق بگیران 2 و نیم درصد کاهش یافت

کاهش فشار مالیاتی  بر مشاغل
صفحه3

صفحه2

ابهامات  کاهش  تعرفه  واردات  خودرو 
تعرفه های   پنهانی   تعیین   تکلیف   شود

با وجود آنکه بیش از ٢ سال از فیلتر شدن اینستاگرام 
و واتساپ و پنج سال از فیلتر شدن تلگرام در ایران 
می گــذرد، اما صاحبان کســب و کارهای کوچک 
مجازی می گویند: هرچند در روزهای نخســت، 
فیلترینگ کسب و کار ما را تا حد زیادی تحت تاثیر 
قرار داد، اما پس از آن با فیلترشکن های مختلف به 
شبکه های مجازی و مشتریان مان وصل می شویم و 
با سختی زیاد کارمان را به پیش می بریم. به گزارش 
ایرنا، بیش از ٢ ســال از فیلتر شــدن اینستاگرام و 
واتساپ و پنج سال از فیلتر شــدن تلگرام در ایران 
می گذرد. در آن زمان هر کدام به دلایل اعلام شده 
به طور موقت مسدود شــدند، اما بازگشت شان به 
نسخه بدون فیلتر تا کنون معلق مانده است. زمانی 
که اینستاگرام در کشور شــناخته شد، بسیاری از 
افراد که هنر یا سرمایه اندکی داشتند، با استفاده از 
بستری که این اپلیکیشن ایجاد می کرد، کسب و کار 
خود را آغاز کردند. اوج استفاده از اینستاگرام و فروش 
محصولات و خدمات در این بستر به زمان کرونا باز 
می گردد. آن زمان اینستاگرام از یک بستر سرگرمی 
صرف به فروشگاه های خرده فروشی کوچک تبدیل 
شد. هر صفحه اینستاگرامی تبدیل شد به یک مغازه 
کوچک که اجــازه می داد افراد آنطور که دوســت 
دارند، محصول یا خدمتی که عرضه می کنند را به 
دیگران معرفی کرده و به فروش برسانند. لایوهای 
آموزشــی، کلاس های گروهی و گروه های ورزشی 
حاصلی بود که اینســتاگرام در دوران کرونا برای 
مردم داشت. این سبک از زندگی باعث شد بسیاری 
از افرادی که سرمایه اولیه برای معرفی کسب و کار 
خود نداشتند، از این مسیر شــرایطی را برای خود 
فراهم کنند. زیست مردم در این فضا شکل گرفت 
و البته مانند هر فناوری دیگری، اینستاگرام هم تیغ 
دولبه بود که در کنار ظرفیت های خود می توانست 
 تهدیداتی داشته باشد. همین تهدیدها نیز منجر به 

مسدودسازی موقت این بستر...



اقتصاد2
ایران

تعرفه های پنهانی تعیین تکلیف شود
ابهامات کاهش تعرفه واردات خودرو 
مدیر طرح واردات خودروی وزارت صمت با طرح 
ابهامات مصوبه مجلس برای کاهش تعرفه واردات 
خودرو به ۶۰ درصد گفت: باید از نمایندگان مطالبه 
داشته باشیم که یک وقت به هوای کاهش تعرفه، 
قیمت نهایی خودرو را دو برابــر افزایش ندهند. 
به گزارش تســنیم، مهدی ضیغمی مدیر طرح 
واردات خودرو وزارت صمت در خصوص کاهش 
تعرفه واردات خودرو به ۶۰ درصد در سال آینده، 
گفت: هنوز جزئیات ایــن تصمیم مجلس اعلام 
نشده و دقیق مشخص نیست این تعرفه برای چه 

خودروهایی قرار است اعمال شود.
وی افزود: واقعیت این اســت که هم اکنون برای 
واردات خودرو چند تعرفه داریم و فقط یک تعرفه 
معین نیست؛ به عنوان نمونه تعرفه خودروهای 
برقی و هیربدی 15 درصد بود. همچنین تعرفه 
خودروهای زیر 15۰۰ سی ســی، بین 15۰۰ تا 
2۰۰۰ سی سی، 2۰۰۰ تا 25۰۰ سی سی و بالای 

25۰۰ سی سی با هم متفاوت است.
ضیغمی ادامه داد: به عنوان مثال در حال حاضر 
تعرفه واردات خودروهای زیر 15۰۰ سی سی 55 
درصد است که از ۶۰ درصد مد نظر مجلس کمتر 
است؛ با این تصمیم مجلس تکلیف این خودروها 

چه می شود؟
به گفته مدیر طرح واردات خودروی وزارت صمت، 
نکته این اســت که علاوه بر تعرفه کلی که برای 
واردات خــودرو داریم تعرفه هــای پنهانی هم از 
جمله مالیات بر ارزش افزوده، مالیات مجزا برای 
خودروهای پرمصرف و… وجود دارد که مجموع 
تعرفه هــای واردات خودرو را بــه نزدیک 8۰ تا 
1۰۰ درصد می رســاند؛ به عبارتی تعرفه واردات 
خودروهای زیر 15۰۰ سی سی 55 درصد است 
اما با اضافه کردن این تعرفه هــای پنهان، تعرفه 
واقعی که باید برای واردات پرداخت کرد به نزدیک 

9۰ درصد می رسد.
ضیغمی تصریح کــرد: بنابراین اگر ســال بعد 
همانطور که پیش بینی شده نرخ ورودی خودرو 
به جای ای تی اس 28 هــزار و 5۰۰ تومانی، نرخ 
نیمای 5۰ هزار تومانی شود ضریب دو برابری تعرفه 

خواهیم داشت.
مدیر طرح واردات خودروی وزارت صمت اضافه 
کرد:در مجموع باید گفت که هنوز جزئیات تصمیم 
مجلس مشخص نیست و باید به صورت دقیق از 
ســوی نمایندگان اعلام شود. البته نظر شخصی 
من این است که اگر قرار به اصلاح تعرفه باشد، بهتر 
است تعرفه همه خودروها 1۰ درصد کاهش یابد و 

به صورت دقیق و به تفکیک خودروها اعلام شود.
وی گفــت: پیشــنهاد من این اســت کــه اگر 
می خواهیم خــودروی اقتصــادی را ارزان کنیم 
باید تعرفه خودروهای هیبرید را پایین نگه داریم 
و از آن طرف خودروهای زیر 15۰۰ ســی سی را 

کاهش داد.

افزایــش پــاداش گــزارش 
رمزارزهای غیرقانونی 

در جلســه ای با حضور معاون انتقــال و تجارت 
خارجی شرکت توانیر، مدیران عامل شرکتهای 
برق منطقه خوزستان و مسوولان قضایی و انتظامی 
منطقه، ابعاد گسترده اســتفاده غیرمجاز از برق 
برای استخراج رمز ارز در این استان مورد بررسی 
قرار گرفت. به گزارش توانیر، محمد اله داد معاون 
انتقال شرکت توانیر در این نشست با ابراز نگرانی 
از این پدیده رو به رشد، بر ضرورت مقابله جدی 
با اســتخراج غیرمجاز رمز ارز تاکید کرد و گفت 
مصرف بسیار بالای برق فرآیند استخراج رمزارز 
به ویژه در مناطقی که با کمبود انرژی مواجهند، 
فشار مضاعفی بر شبکه برق وارد کرده و منجر به 

هدررفت منابع انرژی می شود.
وی افزود: برای کسانی که در کشف و اعلام مزرعه 
رمزارز غیرقانونی همــکاری کنند تا 5۰ میلیون 
تومان پاداش در نظر گرفته شده که بلافاصله پس 

از کشف پرداخت خواهد شد.
مجری طرح مقابله با رمزارزهای غیرمجاز با اشاره به 
مصرف بالای انرژی در این فرآیند و فشار مضاعفی 
که بر شــبکه برق وارد می کند، خواستار برخورد 
قاطع با متخلفان شد و تصریح کرد: هر کیلووات 
تولید رمزارز معادل یک لیتر انواع سوخت را مصرف 
می کند تا برق مورد نیاز این دســتگاهها تامین 
شود، به عنوان مثال یک دستگاه استخراج رمزارز 
در 2۴ ســاعت حدود 2۴ لیتر ســوخت نیروگاه 
را به خود اختصاص می دهد. اله داد، آســیب به 
تجهیزات شــبکه برق را از دیگر تبعات استفاده 
غیرقانونی دستگاههای استخراج رمزارز اعلام کرد 
و خاطرنشان ساخت: مصرف بالای انرژی در فرآیند 
استخراج رمزارز، منجر به افزایش انتشار گازهای 

گلخانه ای و تشدید تغییرات اقلیمی می شود.

خبر

رئیس کمیســیون انرژی 
اتاق بازرگانی گفت: سال 
گذشــته از قطعــی گاز؛ 
پتروشــیمی ها نزدیک 2 
میلیــارد دلار عدم النفــع 
داشته و از درآمد بازماندند و درواقع 2 میلیارد دلار 

ارز کمتری وارد کشور شد.
آرش نجفی در گفت وگو با ایلنا، درباره دلایل بروز 
خاموشی در فصل زمســتان اظهار داشت: همواره 
به دلیل روشن شدن سیســتم های برودتی در  ۴ 
ماه از سال ناترازی برق داشته ایم، اما در 8 ماه سال 
عملا برق تراز و بالانس بود، زیرا زیرساخت و میزان 
برق مصرفی با نیاز کشــور هماهنگ بود، بعبارت 
دیگر فقط در زمان گرمای هوا بخاطر اســتفاده از 
سیســتم های برودتی میزان مصرف بالا می رفت و 
مجبور بودیم در ۳ تا ۴ ماه بخاطــر ناترازی که در 
حوزه برق ایجاد می شد برای صنایع خاموشی اعمال 
کنیم و این خسارت زیان بار بسیار جدی به صنعت 

کشور وارد کرد.
وی بــا بیان اینکه دولت ســیزدهم اقــدام موثر و 
به موقع برای ذخیره ســازی گازوئیــل در مخازن 
نیروگاهی انجام نداد، افزود: در فصل زمستان بخاطر 
روشن شدن سیستم های حرارتی گاز ناتراز می شود 
و نمی توانیم به نیروگاه ها به اندازه کافی گازرسانی 
کنیم، حتی به پتروشــیمی ها هم گاز نمی رسد در 
نتیجه عملا ناترازی برق ناشــی از ناترازی سوخت 
اعم از گاز و گازوئیل است که دولت سیزدهم بسیار 

در این زمینه نقش داشته است.
رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی تصریح کرد: 
هر ســاله دولت ها مخازن گازوئیل نیروگاه ها را پر 
می کردند که در زمان هوای ســرد و کمبود گاز از 
گازوئیل استفاده کنند اما دولت سیزدهم در اواخر 
دوران خدمت کاهلی کرد و به نظر می رسد گازوئیل 
تولیدی را صــادر کرد و اکنــون نیروگاه ها کمبود 

سوخت مایع دارند و در نتیجه مجبورند خاموشی 
اعمال کنند، نتیجه اینکه صنایع در زمســتان نه 
گاز دارند و نه برق. وی گفت: فارغ از اینکه امســال 
برای منازل هم خاموشی اعمال می شود اما باتوجه 
به تامین برق بخش مولد کشور تصمیم نادرستی 
نبوده است، چون خاموشی منازل در طول روز و در 
فصل زمستان آزاردهنده نیست و فقط روشنایی را 
کم می کند، زیرا در این فصل سیستم برودتی نیاز 
نداریم و سیستم های گرمایشــی هم اکثرا گازی 
هستند، اگر هم برقی باشند دو ساعت قطعی برق؛ 

گرما را حفظ می کند.
نجفی خاطرنشــان کرد: در هر حــال این فرایند 
مبین این است که ما باید استراتژی جدی کاهش 
مصرف گاز را ســرلوحه کار قرار دهیم، ابتدا گاز را 
صرفه جویی کنیم که هم نیروگاه ها با سوخت نسبتا 
پاک حمایت شــوند و هم اینکه به پتروشیمی ها 

خوراک گازی برسانیم که تولید متوقف نشود.
وی با اشــاره بــه چالش عــدم تامیــن گاز برای 

پتروشــیمی ها گفت: سال گذشــته از قطعی گاز؛ 
پتروشــیمی ها نزدیک 2 میلیــارد دلار عدم النفع 
داشته و از درآمد بازماندند و درواقع 2 میلیارد دلار 
ارز کمتری وارد کشور شد همه اینها خسرانی است 
که از عدم صرفه جویی درســت گاز بوجود می آید 
ناترازی گاز عمدتا نشــات گرفته از سیســتم های 
حرارتی است که در ایام سرد ســال روشن و وارد 
مدار می شود و باعث می شود که کمبود گاز داشته 
باشــیم، اگر گاز را از طریق بهینه ســازی مصرف 
انرژی، تعویض بخاری ها اصلاح موتورخانه ها اجرا 
کنیم؛ می توانیم بخش عمده کمبود گاز کشــور را 

تامین کنیم.
رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی درباره لزوم 
توسعه تجدیدپذیرها بیان داشــت: در این رابطه 
نکته این است به خاطر رطوبت، گرمای بیش از حد، 
گرد و غبار و ارتفاع امکان نصب پنل خورشیدی در 
تمام نقاط کشور را نداریم، در عین حال در ایام سرد 
ســال نیز زاویه تابش خورشید به نحوی نیست که 

راندمان خوب بدســت بیاوریم، انرژی خورشیدی 
برای ایام گرم ســال خیلی مناسب است بخصوص 
در مناطقی مثل یزد، کرمان و اصفهان می توان به 
صورت گسترده نیروگاه خورشیدی احداث کرد و 
ناترازی برق کشور را در ایام گرم سال تراز و متعادل 
کرد، ولی راندمان پنل های خورشیدی در ایام سرد 
سال کاهش پیدا می کند چون زاویه تابش خورشید 
تغییر می کند و اینها باعث می شود در ایام سرد سال 
این امکان را داریم که بخشی از نیاز کشور را از انرژی 
خورشیدی تامین کنیم ولی کفایت نمی کند و ما 
حتما باید محور کاهــش مصرف گاز را بطور جدی 

پیگیری کنیم.
به گفته وی؛ اگر ما بتوانیم 25 هزار مگاوات توسعه 
تجدیدپذیر داشته باشیم ناترازی برق در ایام گرم 
سال حل می شــود اما اگر بخواهیم و بتوانیم این 
میزان نیروگاه احداث کنیم . زیرا شــاهدیم که در 
طول سال های گذشته احداث نیروگاه تجدیدپذیر 

در حد زیر 1۰۰۰ مگاوات بوده است.
نجفی خاطرنشان کرد: برنامه 5 ساله ششم توسعه 
تنها ۳۰ درصد تحقق یافت و این ۳۰ درصد هم چه 
برنامه داشتیم و چه نداشتیم بر اساس شرح وظایفی 
که بخش های مختلف کشور دارند؛ انجام می شود، 
بعبارت دیگر عملا هیچکدام از برنامه های ششم را 
اجرا نکردیم، مثلا دولت سیزدهم قرار بود ۴ میلیون 
واحد مسکونی احداث کند و یا قرار بود حدود 5 هزار 
مگاوات نیروگاه احداث کند که هیچکدام اجرا نشد 
و ربطی هم به نیمه کاره ماندن دولت نداشت چون 
تنها یک سال از دولت باقی مانده بود و هیچ کدام از 

پروژه ها و تعهدات به سرانجام نرسید.
وی تاکید کــرد: طبق تاکید مقــام معظم رهبری 
و تبیین چشــم انداز اصلاح الگــوی مصرف از 15 
سال گذشته اگر هر سال 1۰ تا 12 درصد اقدام به 
اصلاح الگوی مصرف می کردیم، امروز ســاختارها 
به نحو دیگری بود، ولی بی توجهی ها باعث شــده 
امروز همچنان بهینه سازی و اصلاح الگوی مصرف 

نداشته باشیم.

سال گذشنه ۲ میلیارد دلار درآمد را از دست دادیم

صادرات گازوئیل عامل کمبود سوخت

پرداخت وام بلاعوض 100 میلیون تومانی
تســریع در پرداخت خسارت 

مشترکان برق
مدیــرکل امور انرژی و مشــتریان شــرکت 
مدیریت تولید، انتقال و توزیــع نیروی برق 
ایران )توانیر( از پرداخت مطالبات خســارات 
بیمه مشــترکان تا پایان بهمن ماه خبر داد 
و گفت: ســال گذشــته حدود پنج هــزار و 
۷۰۰ پرونده حادثه داشــتیم که در ســامانه 
بیمه خســارت مشــترکان توانیر ثبت شد و 
تاکنون نزدیــک به 1۰۰ میلیــارد تومان به 
 خسارت دیدگان پرداخت شــده و یا در حال 

پرداخت است.
بــه گــزارش وزارت نیــرو، »عبدالامیــر 
یاقوتــی« با بیــان اینکه مــا دو نــوع بیمه 
»خســارت مشــترکان« و »بیمه همگانی« 
در قبــوض بــرق داریــم، اظهــار داشــت: 
 بیمــه حــوادث و خســارت مشــترکان

 از ســال 1۳9۰ در قبوض برق درج شــده و 
براساس آخرین مستندات قانون الحاق 2 در 
سال 9۶ هم که در ماده 12 آمده؛ تاکید شده 
است بابت خسارت های مالی و جانی ناشی از 
آتش سوزی، انفجار و مسمومیت که منشا آن 

برق یا گاز باشد، خساراتی پرداخت می شود.
وی ادامــه داد: در قبــوض بــرق رقم هایی 
درج خواهــد شــد کــه پــس از دریافت و 
وصــول در اختیــار شــرکت بیمه گــر قرار 
می گیرد تــا از این محل بتواند خســارت ها 
را بــه مشــترکان پرداخت کند و در ســال 
 1۴۰۳ بیمــه دانــا مســئول پرداخــت 

خسارت ها است.
این مســئول توانیر گفت: در سال 1۴۰2 به 
ازای هر واحد مســکونی مبلغ مندرج شــده 
در قبض 2۰۰ تومان بود که در ســال 1۴۰۳ 
این مبلــغ به ۳۰۰ تومــان برای هــر واحد 
مســکونی افزایش یافت و بــه ازای هر واحد 
 تجاری نیز ســه هزار تومــان در نظر گرفته 

شده است.
مدیرکل امــور انــرژی و مشــتریان توانیر 
همچنیــن اظهــار داشــت: حــدود ۴۰۰ 
پرونــده دارای نقص مــدرک داریم که پس 
از تکمیل شــدن نزدیک بــه 15۰ میلیارد 
تومان برآورد اولیه شــده است، بر این اساس 
بیمه دانا از مهرماه شــروع به پرداخت کرده 
و در این میــان قریب بــه ۳۰ میلیارد تومان 
پرونده هایــی اســت کــه در حال بررســی 
اســت و امیدواریــم تا پایــان بهمــن ماه 
 تمامی پرداخت هــای ســال 1۴۰۳ به روز 

شود.
یاقوتــی در خصوص درج بیمــه همگانی در 
قبوض برق نیــز گفت: بر اســاس قانونی که 
منجر به تاسیس صندوق بیمه همگانی شد، 
این صنــدوق وظیفه دارد به خســارت هایی 
که ناشــی از بلایای طبیعی مانند ســیل و 
زلزله و غیره را در بر می گیرد به مشــترکان 
خانگی که دچــار این بلایا می شــوند مبلغ 
 1۰۰ میلیــون تومــان کمــک بلاعــوض 

داده شود.
وی ادامه داد: در این میان شرکت توانیر صرفا 
مطابق با دســتورالعمل اجرایی قانون که از 
سال 1۴۰۰ جاری است موظف است مبلغی 
که در قبض برق درج شده را وصول و آن را نزد 
خزانه داری کل برای پرداخت به صندوق بیمه 

ارسال کند.
این مســئول توانیر خاطرنشان کرد: صندوق 
بیمه همگانی براســاس اطلاعات داده شده 
در ســایت آنها تاکنون ۴۰۶5 مورد خسارت 
را پرداخت کرده و براســاس قانون، در سال 
اول اجــرا، 1۰ درصد از آورده را مشــترکان 
پرداخت می کننــد و 9۰ درصــد را دولت و 
طی سال های آینده این سهم تغییر می کند 
و در پایان 9 ســال، ســهم مشــترکان 9۰ 
درصد و ســهم دولت بــه 1۰ درصد کاهش 
پیــدا می کند. وی افــزود: در ســال 1۴۰۳ 
پیش بینی شده است درآمد صندوق برابر 1۰ 
هزار میلیارد تومان باشــد که ۳ هزار میلیارد 
تومان در قبوض بــرق درج شــده و ۷ هزار 
 میلیــارد تومان کمک هایی اســت که دولت

 به صندوق می کند.
یاقوتی اضافه کــرد: در این میان صنعت برق 
صرفــا موظف اســت مبلغ 9۰ هــزار تومان 
که به ازای هر انشعاب اســت را از مشترکان 
طی ۶ قبــض و در طــول یک ســال که هر 
قبض 15 هــزار تومان را شــامل می شــود 
جمــع آوری کــرده و بــه خزانــه داری کل 
 پرداخت و از آنجا به صنــدوق بیمه همگانی

 واریز  شود.
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معاون وزیر نیرو گفت: ســازمان ساتبا در مسیر 
توســعه انرژی های تجدیدپذیر گام برداشــته و 
با برنامه ریزی صورت گرفته قرار اســت 25 هزار 
مگاوات نیروگاه خورشیدی در کشور احداث شود.

محسن طرزطلب، رئیس سازمان ساتبا در جمع 
اعضای ســازمان ابراز امیدواری کــرد، با همت و 
همدلی اعضای سازمان، ۳5۰۰ مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیر تا اوج بار ســال آینده در مدار شبکه 

سراسری برق قرار گیرد.
وی بر لزوم حرکت جــدی در حــوزه انرژی های 
تجدیدپذیر در کشــور تاکید و اظهار کرد: انتظار 
رئیس جمهــور، وزیر نیــرو و مجموعه حاکمیتی 
کشور از سازمان ســاتبا این است که تولید بیش از 
۳۰ هزار مگاوات برای رفع ناترازی انرژی کشور در 
مدت کوتاه محقق شود و در این راستا هیات دولت و 
سایر دستگاه های اجرایی ذیربط هر کمکی لازم باشد 

خواهند کرد تا نه تنها هدفگذاری صورت گرفته برای 
بخش انرژی کشور در برنامه هفتم عملیاتی شود، 
بلکه با توجه به نیاز کشــور برای رفع ناترازی برق و 
کمبود سوخت نســبت به اجرای برنامه حدود سه 

برابری برنامه هفتم در این جهت اقدام شود.
طرزطلب ادامه داد: در دودهه گذشته سالانه حداکثر 
حدود 1۳۰ مگاوات به ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر 
اضافه شده و حال سازمان در مسیر توسعه مگاواتی 
انرژی های تجدیدپذیر گام برداشته است؛ با برنامه 
ریزی صورت گرفته قرار اســت 25 هــزار مگاوات 
نیروگاه خورشیدی و 5۰۰۰ مگاوات نیروگاه بادی 
احداث شــود که برای تحقق آن بــه تامین منابع 
مالی ســالیانه حدود 5 میلیارد دلار و در مجموعه 
15 میلیارد دلار طی سه سال اینده نیاز است. وی با 
اشاره به برنامه های جدی سازمان برای تحقق اهداف 
تعیین شده در راستای بهینه سازی مصرف انرژی 

تصریح کرد: با تاکید وزیر نیرو، انتظار از سازمان ساتبا 
می رود که گام های جدی در راستای کاهش مصرف 
انرژی و ارتقای بهره وری انرژی برداشته شود که در 
این جهت اقدامات و برنامه ریزی های لازم از سوی 

سازمان صورت گرفته است.
رئیس سازمان ســاتبا از آغاز برنامه های سازمان 
ساتبا پس از دریافت مجوز از سوی هیات وزیران 
و ابــلاغ دولت طی چنــد روز آینده خبــر داد و 
خاطرنشان کرد: انتشــار چندین فراخوان جذب 
سرمایه گذاران در آینده نزدیک، برگزاری مناقصه 
از محل منابع خط اعتبــاری چین با تخصیص 5 
میلیارد دلار، برگزاری مناقصه بین المللی، اجرای 
طرح ساخت 15۰۰ مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر 
در بخش دولتی و نیز انتشار فراخوان برای سرمایه 
گذاری بخش نفت و گاز در ســاخت نیروگاه های 
تجدیدپذیر از محل ماده 12 قانون رفع موانع تولید 

و سوخت صرفه جویی شــده از جمله برنامه های 
اصلی سازمان است که به تدریج تحقق می یابند.

طرزطلب بر بهره گیری از حداکثر ظرفیت صندوق 
توســعه ملی در جهت جذب تسهیلات مورد نیاز 
سرمایه گذاران نیروگاه های تجدیدپذیر، تاکید و 
تصریح کرد: ضروری است برای جذب تسهیلات 
از مســیر های ممکن برای توســعه نیروگاه های 
تجدیدپذیــر در بخش هایی همچــون خانگی، 
مدارس، کشاورزی و اقشــار کم برخوردار تحت 
پوشش نهاد های حمایتی اقدامات لازم انجام شود 
و در این راســتا به حمایت سرمایه گذاران بخش 

خصوصی و مشارکت مردم نیاز است.
معاون وزیر نیرو در پایان بر لزوم تغییرات توسعه 
گرایانه در سازمان ساتبا، تاکید و عنوان کرد: لازم 
است ساختار سازمان برای پیشــبرد پروژه های 

مگاواتی تجدیدپذیر آماده باشد.

بانک مرکزی بخشنامه الزامات قانونی مبارزه با پولشویی 
را به شبکه بانکی و مشتریان بانک ها ابلاغ کرد. به گزارش 
مهر بانک مرکزی بخشــنامه الزامات قانونی مبارزه با 
پولشویی را به شبکه بانکی و مشتریان بانک ها ابلاغ کرد.
برهمین اساس و در راستای ارتقای سطح اثربخشی 
و کارایی نظام مبارزه با پولشویی، وجود تناظر و احراز 
تطابق فیمابیــن "تراکنش های بانکی اشــخاص" با 
"جریان اسناد و اطلاعات مربوط به مبادلات کالاها و 
خدمات آن ها" الزامی است. طبق قانون اشخاص باید 
وجه معامله را به حساب همان طرف معامله یا قرارداد 
واریز کنند و از انجام هرگونه تراکنش و معاملات مالی 

الکترونیکی غیرقابل ردیابی احتراز کنند.
همچنین شبکه بانکی نقل و انتقالات الکترونیکی وجوه 
بالاتر از "چهار میلیاردریال" روزانه مشتری حقیقی و 
کلیه نقل و انتقالات الکترونیکی وجــوه بالاتر از "1۰ 
میلیاردریال" روزانه مشــتری حقوقی و حساب های 

سپرده تجاری مشتری حقیقی، انتقال وجه را منوط 
به تکمیل قســمت )فیلد( بابت در فرم های مربوط و 
ارائه اسناد مثبته دال بر انجام معامله، قرارداد و یا علت 
انتقال وجه کند. طبق اعلام بانک مرکزی؛ یکی از عوامل 
اصلی در ارتقای سطح اثربخشی و کارایی نظام مبارزه با 
پولشویی در کشور، وجود تناظر و احراز تطابق فیمابین 
"تراکنش های بانکی اشــخاص" با "جریان اســناد و 
اطلاعات مربوط به مبــادلات کالاها و خدمات آن ها" 
می باشد. از آنجایی که به موجب بند "ث" ماده )58( 
قانون بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران مصوب 
سال 1۴۰2؛ »تســویه هرگونه دین و یا بدهی فقط با 
پول رایج کشور امکان پذیر اســت، مگر آن که قانون، 
شیوه دیگری را تعیین کرده یا با رعایت مقررات، ترتیب 
دیگری بین بدهکار و بستانکار توافق شده باشد«؛ لذا 
عملیات مبارزه با پولشــویی در کشور، اتکای وسیعی 
بر پایش جریان مبادله پول و ارزش فیمابین اشخاص 

حقیقی و حقوقی دارد و مادامی که امکان بازســازی 
نظام مند تراکنش های بانکی مبتنی بر اسناد و اطلاعات 
مثبته و مرتبط با آن تراکنش هــا فراهم نگردد، نظام 
مبارزه با پولشویی در کشور از قوام و استحکام مناسبی 
برخوردار نخواهد شد و اجرای قانون و مقررات مبارزه با 

پولشویی خدشه دار می گردد.
با توجه به مراتب فوق و بررســی های به عمل آمده از 
طریق اطلاعــات موجود در ســامانه های حاکمیتی 
این بانک حاکی از آن اســت که در تعداد متنابهی از 
تراکنش های بانکی که از طریق شــبکه بانکی کشور 
کارسازی می شــوند، ارتباطات معاملاتی، شراکتی و 
حتی خویشاوندی معنادار، روشن و شفافی فیمابین 

طرف های درگیر در تراکنش ها مشاهده نمی گردد.
بررســی های تکمیلی کــه از طریق پایــش نقل و 
انتقالات اشخاص دارای فعالیت های غیرمجاز از قبیل 
معامله گران غیرمجــاز ارزی؛ معامله گران غیرمجاز 

دارایی های مجازی؛ فعالین حوزه قمار و شرط بندی؛ 
اخلال گران بازار پول؛ ارز و فلزات گران بها و اشخاص 
مظنون به پولشویی حاصل شــده، حاکی از آن است 
که بعضاً وجوه واریز شده توسط تعداد قابل توجهی از 
مشتریان شبکه بانکی، به درخواست طرف معامله آن ها 
و متأسفانه عمدتاً با پذیرش شعبه مؤسسه اعتباری یا 
عدم اجرای صحیح مقررات مربوط در مؤسسه اعتباری، 
به حساب غیر واریز می شوند، بدون آن که واریزکننده، 
اطلاعی از موضوع و ماهیــت فعالیت اقتصادی طرف 

تراکنش )واریز شونده( داشته باشد.
همین نقیصه سبب شده که در هنگام برخورد و اقدام 
قانونی علیه اشخاص متخلف، متأسفانه اشخاص ثالث 
نیز به دلیل آن که الزامات قانونی در هنگام انجام تراکنش 
توسط آن ها رعایت نشده و زنجیره تراکنش فیمابین 
آن ها با اشخاص متخلف قابل ترسیم است، مشمول 

اعمال ضمانت اجراهای شدید قانونی شوند.

با تصویب هیات وزیران درخصوص اصلاح ماده ۳ 
اصلاحی آیین نامه تسهیلات خرید یا ساخت مسکن 
آزادگان، جانبازان و خانواده شــهدا، بانک مرکزی 
سقف وام مسکن ایثارگران را به ۷5۰ میلیون تومان 

افزایش داد.
به گزارش مهــر تصویبنامه مصوب جلســه مورخ 
2۰/۰8/1۴۰۳ هیأت وزیران در خصوص »اصلاح 
ماده ۳ اصلاحی آئین نامه تسهیلات خرید یا ساخت 
مســکن آزادگان، جانبازان و خانواده شهدا« طی 
نامه شماره 1۳11۳9 مورخ 28/۰8/1۴۰۳ توسط 

معاون اول رئیس جمهور ابلاغ شد.
محمدرضا عارف در این نامه خطاب به بنیاد شهید 
امور ایثارگران، ســازمان برنامــه و بودجه و بانک 

مرکزی تأکید کرده اســت که بانک مرکزی مکلف 
اســت از طریق بانک های عامل نســبت به تأمین 
تسهیلات مسکن حداقل صد هزار نفر از ایثارگران 
مشــمول در ســال 1۴۰۳ با نرخ ۴ درصد و مدت 
بازپرداخت بیست ساله بدون رعایت الگوی مصرف 

و نوساز بودن مسکن اقدام کند.
پیش از این و طبــق مصوبه قبلی هیــأت وزیران 
سقف وام مســکن ایثارگران برای مراکز استان ها 
و شهرهای با جمعیت بالای یک میلیون نفر ۶۰۰ 
میلیون تومان، برای سایر شــهرها ۴۰۰ الی 5۰۰ 
میلیون تومان و برای روستاها ۳۰۰ میلیون تومان 

بود.
اما در بخشــنامه جدید هیأت وزیران که توســط 

عارف ابلاغ شده، سقف وام مسکن ایثارگران برای 
شهرهای با جمعیت بالای یک میلیون نفر از ۶۰۰ به 
۷5۰ میلیون تومان افزایش یافته است. ضمن اینکه 
سقف وام مسکن ایثارگران برای مراکز استان ها به 
جز شــهرهای با جمعیت بیش از یک میلیون نفر 
۶۰۰ میلیون تومان، سایر شهرستان ها ۴8۰ میلیون 

تومان و روستاها ۳۶۰ میلیون تومان شده است.
همچنین طبــق تبصره 8 ابلاغی این بخشــنامه؛ 
ســازمان برنامه و بودجه کشــور باید یارانه سود 
تســهیلات )مابه التفاوت ســود تعیین شده سهم 
متقاضی تا نرخ ســود مصوب هیئــت عالی بانک 
مرکزی جمهوری اســلامی ایــران( موضوع این 
تصویب نامه را از محل منابع مصوب مربوط به قانون 

بودجه سنواتی بنیاد شهید و امور ایثارگران تضمین 
و پس از اعــلام بانک مرکزی بــه بانک های عامل 

پرداخت نماید.
مشــمولین ماده ۳ قانون جامع خدمات رسانی به 
ایثارگران می توانند از این وام ها استفاده کنند. این 
گروه شامل جانبازان با هر درصد جانبازی، فرزندان 
و همسران شهدا، والدین شهدا و آزادگانی می شود 
که تاکنون از تسهیلات مسکن استفاده نکرده اند. 
متقاضیان می توانند با مراجعه به ســایت مربوطه 
ثبت نام و از این تسهیلات بهره مند شوند. گفتنی 
است، وام مســکن ایثارگران 2۰ ساله و با نرخ سود 
۴ درصد اســت. مابه التفاوت سود این وام ها توسط 

دولت پرداخت می شود.

برنامه ریزی برای توسعه ۳۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر 

واریز وجه معامله به کارت بانکی نفر سوم ممنوع شد

سقف وام مسکن ایثارگران ۷۵0 میلیون تومان شد

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی گفت: بلیت 
هواپیما تا پایان سال به دلیل نرخ سوخت افزایشی 
نخواهد داشت. مقصود اسعدی سامانی در گفت 
وگو با ایسنا، درباره آنچه مبنی بر افزایش قیمت 
بلیت هواپیما مطرح شــده اســت، گفت: هیچ 
افزایش قیمتی ناشــی از افزایش نرخ سوخت تا 
پایان سال در بلیت هواپیما نخواهیم داشت و خبر 

افزایش قیمت را تکذیب می کنیم.
وی افــزود: نــرخ ســوخت شــرکت پخــش 
فرآورده های نفتی به شــرکت های هواپیمایی 
۶۰۰ تومان محاســبه می شــود، اما بر اساس 
تصمیم دولت کــه در لایحه بودجــه نیز لحاظ 
شده، از سال آینده نرخ سوخت به ۳۰ درصد نرخ 
درب پالایشــگاه افزایش خواهد یافت؛ بنابراین 
اگر مجلس آن را تصویب کند ممکن است سال 

آینده بسته به نرخ سوخت، قیمت ها افزایش یابد. 
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی تصریح کرد: 
این افزایش قیمت نیز نهایتــا ۱۰ تا ۱۵ درصد 

خواهد بود.
وی درپاســخ به ســوال دیگری مبنی بر تحریم 
شــرکت هواپیمایی هما نیز گفت: قبل از اینکه 
اتحادیه اروپا تحریم هایی را علیه چند شــرکت 
هواپیمایی ایــران وضع کند انگلســتان به طور 
جداگانه ایران ایــر را برخلاف موازین بین المللی 
تحریم کرده و گفته بود که اعمال تحریم ها یکسال 
دیگر انجام می شود. در حقیقت چون انگلستان از 
اتحادیه اروپا جدا شده می خواست در موعد مقرر 
خود اقدام کند اما با تحریم اتحادیه اروپا، انگلیس 
هم تحریم های خود را در مورد ایران ایر زودتر از 

موعد اعلام شده قبلی اجرایی کرد.

رئیس خانه معدن ایران گفت: دســتور تعطیلی 
۳ ماهه معادن زغال سنگ ناایمن برای مکانیزه 
کردن این معادن صادر شــد اما سوال این است 
که مگر می شــود، معدن زغال ســنگ را ۳ ماه 

تعطیل کرد؟
به گزارش مهر، محمدرضــا بهرامن رئیس خانه 
معدن ایران اظهار کرد: دستور تعطیلی ۳ ماهه 
معادن زغال ســنگ ناایمن برای مکانیزه کردن 
این معادن در پی حادثه اخیر معدن زغال سنگ 

طبس صادر شده است.
وی افزود: دولت نه از بخــش خصوصی، بلکه از 
بخش حکمرانی این صنعت در خود دولت بپرسد 
که مگر می شــود، معدن زغال ســنگ را ۳ ماه 
تعطیل کرد؟ معدن زغال سنگ چون دائم تولید 
آب و گاز دارد و باید تخلیه شــود، قابل تعطیل 

کردن نیست.
بهرامن با تاکید بر اینکه توسعه در بخش معدن 
بدون مسائل ایمنی و زیســت محیطی محقق 
نمی شود، ادامه داد: بخش ایمنی یکی از الزامات 
است که همسو با نظارت های مستمر باید باشد و 
نیازمند استانداردهای بین المللی و نظارت است.

رئیس خانه معدن ایران با اشاره به اینکه حادثه 
طبــس باید آخریــن حادثه در معادن کشــور 
می شــد، گفت: در بخش معدن نیازمند سرمایه 
گذاری و اســتفاده از تکنولوژی ها هســتیم. از 
۲۰۰ معدن یک معدن مکانیزه اســت که نشان 
می دهد ما نتوانســته ایم از امکانات و تجهیزات 

استفاده کنیم.
بهرامــن در ادامه تصریح کرد: برای توســعه در 
بخش معدن نیازمند سرمایه گذاری ۵۵ میلیارد 
یورویی در پنج سال هستیم؛ در این راستا باید از 
سرمایه گذاری خارجی استفاده کنیم در حالی 
که اکنون سرمایه در این بخش ۱۰ میلیارد یورو 

است.
رئیس خانه معدن ایران با اشــاره به رشــد ۱۳ 
درصدی در نظر گرفته شــده برای بخش معدن 
در برنامه هفتم توســعه، گفت: خانه معدن در 
این زمینه برنامــه ریزی را آغاز کرده اســت و 
مطالبه گری فنی و اقتصــادی را دنبال می کند 
که در همیــن راســتا برنامه ریــزی در بخش 
 معدن و نیازسنجی تا ســال ۲۰۵۰ در نظر شده 

گرفته است.

چین پیشرفته ترین تاسیســات گرانش مصنوعی 
جهان را راه اندازی می کند. به گزارش ایسنا، چین 
اکنون خانه قدرتمندترین سانتریفیوژ جهان است 
که قادر به ایجاد گرانش مصنوعی است. به نقل از نیو 
اطلس، این تأسیسات طیف وسیعی از آزمایش ها را 
برای کمک به درک پدیده های علمی، شبیه سازی 
رویدادهای زمین شناســی و آزمایش مواد جدید 
امکان پذیر می سازد. این مرکز گرانش گریز از مرکز 
و آزمایش بین رشته ای)CHIEF( که در شهر هانگژو 
در شرق چین واقع شده است، بزرگترین سانتریفیوژ 
ابَرَ گرانشــی جهان را در خود جای داده است. این 
پروژه در سال ۲۰۱۸ توسط دولت چین چراغ سبز 
گرفت و ساخت آن در سال ۲۰۲۰ با هزینه حدود ۲ 
میلیارد یوان)۲۷۶.۵ میلیون دلار آمریکا( آغاز شد. 
این تاسیسات اساساً یک بازوی چرخان غول پیکر 
در یک اتاق بزرگ اســت که می تواند محموله ای 
 را حمل کند و بسیار ســریع می چرخد تا گرانش 

مصنوعی قوی تر از آنچه ما معمولاً روی زمین تجربه 
می کنیم، ایجاد کند.

هنگامی که با سرعت زیاد در یک دایره می چرخد، 
حرکت بازو چیزی را ایجاد می کند که به آن نیروی 
گریز از مرکز می گویند و گرانشــی را شبیه سازی 
می کند که می تواند چندین برابر قوی تر از گرانش 
طبیعی زمین که ما آن را ۱G می نامیم، باشد. این 
نیرو به ما کمک می کند تا شرایط را برای آزمایش 
استحکام مواد برای ساخت پل ها و فضاپیماها، تأثیر 
دینامیک سیل رودخانه ها بر ســدها و نحوه رشد 
گیاهان در فضا شبیه سازی کنیم. همچنین می توان 
از سانتریفیوژی مانند این برای مشاهده نحوه عملکرد 
سدها در طول سال ها تحمل فشار، آن هم تنها طی 
چند ساعت استفاده کرد و سناریوهای خطرناک را با 
خیال راحت مدل سازی کرد. این به مهندسان کمک 
می کند سدهای بهتر و ایمن تری را طراحی کنند و 

برای حوادث احتمالی سیل در آینده آماده شوند.

فعالیت های مراکز فرهنگی هنــری کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانــان در هفته جهانی فضا، از 
سوی ســازمان فضایی ایران در سایت هفته جهانی 

فضا »World Space Week« ثبت جهانی شد.
به گزارش ایسنا، مدیرکل آموزش و پژوهش کانون 
با اعلام این خبر گفت: امســال نخستین سالی بود 
که کانون پرورش فکــری کــودکان و نوجوانان به 
عنوان یکــی از نهادهای فعال در برگــزاری هر چه 
بهتر هفته جهانی فضا، در کنار سازمان فضایی ایران 
مشــارکت و نقش آفرینی و در امتدادِ شعار هفته، به 
نام »فضا و تغییرات اقلیمی« در چهار محور، اقدام به 
برگزاری برنامه کرد. سعیده عزیزیان افزود: برگزاری 
جشنواره ملی ساخت نماهنگ های فضایی یکی از این 
محورها است. فراخوان این رویداد علمی و فرآیندی 
با همکاری ســازمان فضایی ایران، با هدف آموزش 
عمیق تر مطالب و سپس تولید محتوای علمی از سوی 
شرکت کنندگان، به تازگی منتشر شد که شامل از ایده 
تا آموزش، اجرا، داوری و انتخاب برگزیدگان اســت. 
نشســت هایی تخصصی نیز برای این رویداد در نظر 
گرفته شده است. وی یادآور شد: برنامه دیگر، برگزاری 
نشســت تخصصی »تغییرات اقلیم، گرد و خاک« با 
همکاری سازمان فضایی ایران، پژوهشکده علوم جو 
و هواشناسی بود که ۵۰۰ مخاطب از جمله مربیان 
و اعضای نوجوان مراکز کانون در بســتر سکوهای 

اینترنتی اسکای روم و شاد از آن بهره بردند.
مدیرکل آموزش و پژوهش کانون در ادامه خاطرنشان 
کرد: پویش بین المللی علوم شهروندی رصد و مشاهده 
اجرام مسیه در ۲۰ استان آذربایجان شرقی، آذربایجان 
غربی، اصفهان، البرز، بوشهر، تهران، خراسان رضوی، 
خراسان شمالی، خوزستان، زنجان، فارس، قم، کرمان، 

کرمانشاه، گلســتان، گیلان، مازندران، هرمزگان، 
همدان و یــزد بــا همــکاریNASE )ارائه دهنده 
برنامه های دانش آموزی ناســا( و انجمن نجوم ثاقب 
گیلان برگزار شــد که بیش از یک هزار مخاطب در 
رصدهای شبانه شرکت کردند و حاصل آن دریافت 
بیش از ۴۰۰ فایل از فعالیت های نقاشی و عکاسی و 
دل نوشته اعضا بود. عزیزیان تصریح کرد: برنامه های 
علمی در هفته فضا در ۲۱ اســتان اردبیل، اصفهان، 
البرز، بوشهر، تهران، چهارمحال و بختیاری، خوزستان، 
زنجان، سمنان، فارس، قزوین، قم، کردستان، کرمان، 
کرمانشاه، گلســتان، گیلان، لرســتان، مازندران، 
هرمزگان و همدان با همکاری آموزش و پرورش برگزار 
شد و بیش از ۱۰هزار عضو کانون و دانش آموز میهمان 

۱۹۳ مرکز کانون در هفته جهانی فضا بودند.
وی یادآور شد: فعالیت های صورت گرفته در مراکز 
فرهنگی هنری کانون پرورش فکری از سوی سازمان 
https://www. فضایی ایران در ســایت جهانــی

worldspaceweek.org/ ثبت شد.
مدیرکل آمــوزش و پژوهش کانون همچنین گفت: 
ویژه برنامه هایی که در مراکــز کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان در قالب ترکیب شعار هفته جهانی 
فضا با فعالیت های ۶۰گانه کانون پرورش فکری برگزارِ 
شد، شامل برگزاری شب رصدی، کارگاه های نجومی 
در مناطق روستایی و دورافتاده استان ها، روخوانی 
کتاب های فضایی، معرفی کتاب، کاردستی، نمایش 

خلاق و... با موضوع فضا بود.
بنابر اعــلام روابط عمومی و امــور بین الملل کانون 
عزیزیان در پایان گفت: در این برنامه ها علاوه بر اعضای 
مراکز فرهنگی هنری کانون پرورش فکری کودکان و 

نوجوانان، مدارسِ معین کانون نیز حضور داشتند.

سامانه املاک و اسکان در مراحل پایانی قرار دارد و برای 
تکمیل شدن نیازمند اتصال سامانه خانوار که باید وزارت 
کشور پای کار بیاید. سامانه املاک و اسکان به عنوان یکی 
از مهم ترین برنامه ها در حوزه سیاســت گذاری مسکن 
به شمار می رود به طوریکه مقرر شــده بود تمامی افراد 
از جمله مالکان و مستاجران با وارد کردن اطلاعات خود 
زمینه را برای بهبود و ایجاد ثبات قیمتی بازار مســکن 

فراهم کنند.
سامانه ثبت املاک و اســکان با هدف کاهش تورم نرخ 
مسکن، حمایت از مســتاجران و جلوگیری از دلالی در 
زمینه املاک، توســط وزارت راه و شهرســازی در سال 
۱۴۰۰ راه اندازی شد. تمامی سرپرستان خانوار، مالکان و 
مستاجران، باید املاک تحت تملک خود را طبق ماده ۵۴ 
مکرر قانون مالیات  های مستقیم در این سامانه ثبت کنند 
تا از طریق آن بتوان برنامه ریزی لازم در جهت  کنترل بازار 

مسکن انجام دهند.
طبق قانون ساماندهی بازار مسکن باید تمامی دستگاه ها 
از جمله وزارت نیرو، وزارت آمــوزش و پرورش، وزارت 
کشور، شهرداری، سازمان ثبت احوال،  بانک مرکزی به 
این سامانه متصل  شوند  تا از طریق آن بتوان خانه های 
خالی را شناسایی و از مالکان  این واحدها مالیات اخذ کرد .

آخرین آمــاری که وزارت راه و شهرســازی در خصوص 
خانه های خالی ارائه کرد مربوط شهریور ماه بوده است 
به طوریکه طبق اعلام ابوالفضــل نوروزی مدیرکل دفتر 
اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی در اواخر اردیبهشت 
ماه، ۱۲۰ هزار واحد خالی شناســایی شــده و با پیامک   
وزارت راه و شهرســازی ۱۸۲ هزار واحــد خالی در بازار 
عرضه شده است. وی ادامه داد: براساس آمار منتشر شده 
از سوی سازمان امور مالیاتی، از آغاز سال ۱۴۰۳ تا پایان 
خرداد ماه تنها یک میلیارد و ۵۹۶ میلیون تومان مالیات 

وصول شده است.
گفتنی است محاســبه مالیات ملک های خالی براساس 
عواملی مانند زمان خالی بودن ملک، تعداد ملک های خالی 
و میزان ارزش اجاری آن است. ضریب مالیات بر ملک ها و 
خانه های خالی از سکنه در شهر تهران و شهرهای با جمعیت 
بیش از ۱۰۰ هزار نفر برای صاحبان یک تا پنج خانه خالی 
در ســال اول ۶ برابر ارزش اجاری ملک اعلام شده است؛ 
همچنین این ضریب در سال دوم ۱۲ برابر و در سال سوم نیز 

۱۸ برابر ارزش اجاری عنوان شده است.
یکی از عوامل اصلی در شناسایی خانه های خالی مربوط 
به همکاری دستگاه ها است که  در چند ماه اخیر سامانه 
خانوار وزارت کشور با وجود اخطارهای زیاد هنوز متصل 
نشده و همین امر  باعث تاخیر در اجرای این اقدام شده 
است که در همین راستا مســعود طباطبایی کارشناس 
سیاســت گذاری مسکن  به باشــگاه خبرنگاران جوان، 
گفت: سامانه املاک و اسکان به عنوان یکی از مهم ترین 
ابزارهای دولت در جهت برنامه ریزی مسکن در دستور 

کار قرار گرفته است.
وی ادامه داد: این سامانه در راستای تقویت بازار مسکن 
و ساماندهی این بازار در سال ۱۴۰۰ طراحی و رونمایی 
شد و مقرر گردید که تمامی دستگاه ها از جمله شهرداری 

، بانک مرکزی و وزارت کشور و وزارت نیرو به آن متصل 
شده و از طریق آن بتوانیم بازار مسکن را به ثبات و رونق 

هدایت شود.
طباطبایی ادامه داد :بازار مســکن در سال های گذشته 
نشان داده اســت که برای رونق آن باید حتما دستگاه ها 
همکاری لازم را انجام دهند که یکی از آنها سامانه املاک 
و اسکان است که در چند ماه گذشته بانک مرکزی به این 
سامانه متصل نشده بود که با پیگیری های صورت گرفته 
این سامانه متصل شــد  اما در حال حاضر برای تکمیل 
شدن آن نیاز است که سامانه خانوار وزارت کشور متصل 
شود که در چند سال گذشته مقاومت زیادی برای عدم 

همکاری آن وجود دارد.
او با بیان اینکه تمامی متقاضیان مســکن باید حتما در 
سامانه املاک و اسکان ثبت نام کنند، گفت: به دلیل عدم 
همکاری برخی دستگاه ها متقاضیان هم برای وارد کردن 
اطلاعات خود مقاومت می کنند که همین امر خود باعث 
می شود که برای اجرای  آن با مشکلات زیادی در آینده 

روبرو شوند.
کارشناس سیاست گذاری مســکن با اشاره به اینکه در 
شرایط کنونی برای آنکه بازار مسکن بتواند به یک ثبات 
و هماهنگی برسد نیاز است که ســامانه املاک و اسکان 
تکمیل شود گفت: هنوز سامانه خانوار وزارت کشور برای 
متصل شدن مقاومت می کند که در این زمینه لازم است 

تمامی بخش ها اقدامات لازم را انجام دهند.
همچنین داود بیگی نژاد نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران 
املاک تهران با بیان اینکه در شرایط کنونی تنها راهکار 
برای کنترل بازار مســکن افزایش تولید و عرضه مسکن 
است، گفت: تعداد بسیار زیادی از مالکان واحدهای خود 
را خالی نگه داشته اند که  همین امر باعث قفل شدن  بازار 
مسکن شده اســت  به طوری که اگر این واحدها به بازار 
تزریق شود بخشی از رکودی که گریبانگیر مسکن شده 

باز می شود.
او گفت: سامانه املاک و اسکان نقش موثری در شناسایی 
خانه های خالی داشته است؛ بنابراین هدایت این بازار از 
طریق عرضه خانه های خالی است که  در این زمینه باید 
تمامی دســتگاه ها پای کار بیایند. گفتنی است چندی 
پیش  سبحانیان رئیس ســازمان امور مالیاتی کشور در 
خصوص آخرین وضعیت شناسایی خانه های خالی و اخذ 
مالیات از آنها گفت: هنوز وزارت راه و شهرسازی آماری 
دقیق و کاملی از خانه های خالی به ما ارائه نکرده اســت 
بنابراین دریافت  اطلاعات دقیق از این واحدهای مسکونی 

بسیار حائز اهمیت است. 
وی با گله مندی از ارائه آمارهای غلط از خانه های خالی 
گفت: اگر اطلاعات غلط به ســازمان مالیاتی ارائه شود با 
دریافت و یا عدم دریافت مالیات در موضوعی مثل مالیات 
خانه های لوکس یا خالی سازمان مالیاتی دچار مشکل می 
شود. براین اساس این موارد جای آزمون و خطا نیست. بر 
همین اساس باید هرچه سریعتر در این زمینه دستگاه ها 
پای کار بیایند و آمارهای دقیق تر از اطلاعات خانوارها را 
در اختیار سامانه املاک و اسکان قرار دهند تا از طریق آن 

بتوان برای سال آینده بازار آرام تری را تجربه کرد.

شاید موج جدید افزایش مصرف فرآورده 
های گوشــتی را بتوان به اپیدمی کرونا 
نســبت داد؛ قیمت گوشــت به قدری 
بالا رفت که با وجود نیاز شــهروندان به 
پروتئین، این محصول گــران به کلی از 
سفره های آن ها حذف شــد تا جا برای 
فرآورده های گوشتی باز و به تدریج پای 
ثابت ســفره های ایرانی شوند اما اوضاع 
به همین منوال نماند؛ افزایش ناگهانیِ 
قیمت این محصولات هم سبب شد یک 
به یک سفره ها را ترک کنند. محمدرضا 
معروف خانــی، رئیــس اتحادیه صنف 
فروشندگان محصولات گوشتیِ تهران 
با ذکر چالش هــای موجود این صنف از 
مسئولان می خواهد چاره ای بیاندیشند.

در کنار تغییر سبک زندگی و فست فودی 
شدن آن، تغییر ذائقه و زندگی عجولانه 
شهری که نقش قابل توجهی در افزایش 
مصرف محصولات گوشــتی)همبرگر، 
سوسیس و کالباس( داشتند، شیوع و همه 
گیری ویروی کرونا در ایران موج تازه ای از 
افزایش مصرف این محصولات را به دنبال 
داشت. بالا رفتن بی رویه قیمت گوشت 
در ایران، شهروندان را به سمت استفاده 
از فرآورده های گوشتی سوق داد؛ دولتی 
که البته مســتعجل ماند و این خوراکی 
پرطرفدار و لذیذ که تازه جای بیشتری در 
سفره های ایرانی باز کرده بود هم به تدریج 
و هم یکباره به ویژه در مــاه های اخیر، با 
افزایش قیمت و متعاقبا حذف و پر کشیدن 

از سفره های مردم مواجه شد.
رئیــس اتحادیــه صنف فروشــندگان 
محصولات گوشتی )همبرگر، سوسیس 
و کالباسِ( تهران، با تاکید بر افزایش بی 
رویه قیمت این محصــولات به ویژه در 
ماه های اخیر سرانه مصرف محصولات 
فرآوری شده را در مقایسه با کشورهای 
توسعه یافته به طور میانگین کمتر از یک 
پنجم دانسته و یکی از مهم ترین دلایلش 
را هم همــان افزایش قیمــت ها بر می 
شمارد. رئیس اتحادیه صنف فروشندگان 
محصولات گوشتی)همبرگر، سوسیس و 
کالباسِ( تهران، در سال های اخیر مردم 
اســتقبال زیادی در مصرف محصولات 

گوشتی از خود نشان داده اند.
محمدرضا معــروف خانی بــه افزایش 
تقاضای مردم نسبت به مصرف محصولات 
فرآوری شــده آماده مصرف خصوصا در 
دوران پس از کرونا، اشــاره می کند که  
به دلیل افزایش قیمت گوشــت در کنار 
تغییــرات اجتماعی در نســل جوان و 

تغییر در ذائقه مردم ، باعث شد مصرف 
ئمحصولات پروتئینی فرآوری شــده از 
جمله انواع سوسیس، کالباس، همبرگر 
و انواع سوخاری ها، بخش ثابتی از سبد 

خانوارها شود.
اما این محصول پرطرفــدار و جایگزین 
گوشــت هم به تدریج در ســفره های 
ایرانی کمرنگ شد؛ رئیس اتحادیه صنف 
فروشندگان محصولات گوشتی تهران 
به افزایش قیمت مواد اولیه سوسیس و 
کالباس از جمله گوشت گوساله و گوشت 
مرغ  و تاثیر آن بر محصولات ارائه شده از 

سوی صنف خود اشاره می کند.
رئیــس اتحادیــه صنف فروشــندگان 
محصولات گوشتی)همبرگر، سوسیس 
و کالبــاسِ( تهران، در خصــوص تاثیر 
افزایش قیمت مواد اولیه تولیدِ محصولات 
فرآورده های گوشتی، توضیح می دهد 
که »تغییرات در قیمت مــواد اولیه در 
فرآورده های گوشــتی از سرعت بالایی 
برخوردار اســت به گونه ای که در طی 
سه ماهه گذشته قیمت گوشت وارداتی 
بیش از ۵۰ درصد افزایش داشته است؛ 
به همیــن ترتیب قیمت هــر کیلو مرغ 
از ۷۵ هــزار به ۹۵ هــزار تومان افزایش 
داشته همن طور، قیمت روغن مایع نیز 
با افزایش ۲۵ درصدی نسبت به سه ماه 

قبل در اختیار تولید کننده قرار گرفته.«
اما در میانه افزایش بی رویه قیمت مواد 
اولیه و متعاقبا قیمت تمام شده فرآورده 
های گوشتی، کورســوی امید اعضای 
اتحادیه این صنف و رئیس آن به صادرات 
بود که به گفته معــروف خانی: در بحث 
صادراتِ محصولات گوشتی هم به دلیل 
اینکه دوره ی عمر کوتاهــی دارند و به 
ســرما و برودت برای نگهداری از ابتدای 
تولید تا زمان مصــرف نیازدارند ، فقط 
به کشورهای همســایه از جمله عراق و 
امارات و قطر و افغانستان صادر می شوند.

رئیــس اتحادیــه صنف فروشــندگان 
محصولات گوشتی)همبرگر، سوسیس 
و کالباسِ( تهران، با اشاره به اهمیت این 
محصولات اذعان می کند که محصولات 
گوشتی فراوری شــده بخش مهمی از 
سبد غذایی شــهروندان شده اند و نباید 
به طور کامل از ســفره های آن ها حذف 
شــوند. معروف خانی از مســئولان ذی 
ربط می خواهد تا در مورد افزایش تولید 
و واردات مواد اولیه و کاهش قیمت های 
این محصــولات راه حل مناســب ارائه 

دهند.

سخنگوی ســازمان مالیاتی 
گفت:دریافت مالیات از ۱۲.۵ 
درصد درآمد مالیاتی از حقوق 
بگیر ها رســید به ۱۰ درصد تا 
فشــار به حقوق بگیر ها نیاید.  
محمد مهدی موحدی سخنگوی  سازمان امور مالیاتی کشور  
در برنامه خبری با بیان اینکه  سازمان امور مالیاتی در چند 
سال اخیر یک روشی را دنبال کرده و آن طرح نشاندار شدن 
مالیات بوده است گفت: من به عنوان کارشناس اقتصادی و 
به عنوان کسی که با مردم تعامل داریم اقدامات گسترده ای 
را در حوزه نشان دار شدن داریم، اما هنوز راه طولانی  برای 
بهتر شدن دارد. سخنگوی سازمان امور مالیاتی کشور با بیان 
اینکه سعی سازمان امور مالیاتی اخذ مالیات از دانه درشت ها 
است تا اینکه بخواهد از افراد کم درآمد جامعه مالیات اخذ کند 
گفت: در شرایط کنونی به دنبال آن هستیم که عدالت مالیاتی  
را برقرار کنیم و  اقدامات انجام شده در این راستا را در لایحه 

بودجه ۱۴۰۴ هم لحاظ کرده ایم.
موحدی با بیان اینکه فشا رمالیاتی بر حقوق بگیران را در 
چند ســال اخیر کاهش داده ایم گفت: در  سال ۱۴۰۰ ما 
۵/۱۲ درصد از کل درآمد مالیاتی  را از حقوق بگیران بخش 
عمومی و خصوصی مان دریافت میکردیم این عدد به ۵/۱۱ 
درصد در سال ۱۴۰۱ رسید و در سال ۱۴۰۲ به ۲/۱۰ درصد 
رسید و یک فرایند نزولی را طی کرد، زیرا ما سعی کردیم این 
را اعمال کنیم و این در بودجه سال آینده هم سعی کردیم 

بهتر تحقق پیدا کند.
 موحدی بیان کرد: معافیت مالی حقوق بگیران در ســال 
گذشته ۱۲ میلیون بود که این عدد در سال ۱۴۰۳ رسیده 
به معافیت پایه ۲۴ میلیون یعنی کسانی که زیر ۲۴ میلیون 
حقوق داشته باشــند مالیات پرداخت نخواهند کرد. وی 
گفت: در سال گذشته ۱۰۰ میلیون تومان معافیت مشاغل 
بود که به ۲۰۰ میلیون رسیده اســت و امیدواریم این در 
لایحه بودجه هم مصوب شــود که این درآمد مالیاتی در 

سازمان را کاهش میدهد.
در همین رابطه یکــی از وعده های دولت مبنی بر کاهش 
فشار مالیاتی بر مشــاغل خرد و دهک های پایین جامعه 

محقق شــد و معافیت مالیاتی اصناف و مشاغل در لایحه 
بودجه سال آینده از ۱۰۰ به ۲۰۰ میلیون تومان افزایش 
یافت. دولت چهاردهم در جریــان انتخابات و پس از رای 
آوردن مسعود پزشکیان پالس هایی برای کاهش مالیات به 
جامعه مخابره کرد. تاکید رییس جمهور در زمان تبلیغات 
انتخابات ریاست جمهوری بر موضوعاتی همچون کاهش 
فقر، بیکاری و بی عدالتی این مفهوم را می رساند که یکی 
از راهکارهای اجرای این اهداف، کاهش فشــار مالیاتی از 

اقشار پایین است.
علی طیب نیا ـ مشاور عالی رییس جمهور - نیز اعلام کرده 
بود در حوزه مشــاغل باید معافیت مالیاتی را به سه برابر 
افزایش دهیم. معافیت حقوق بگیران نیز باید به دو برابر 
ارتقا یابد و سالانه متناسب با تورم تعدیل یابد؛ موضوعی که 

وزیر اقتصاد نیز با آن موافقت کرده است.
در روزهای اخیر عبدالناصر همتی  ـ وزیر اقتصاد - بیان کرد 
فشار مالیاتی باید  از دهک های پایین جامعه برداشته شود. 
همتی در همایش مدیران مالیاتی کشور گفت که با توجه به 
تورم و شرایط اقتصادی نباید از مشاغل خرد مالیات گرفت 
و مالیات در این بخش را باید عملاً به حداقل رساند. او اعلام 
کرد که معافیت مالیاتی درآمد سالانه اصناف و مشاغل در 
لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ به میزان ۱۰۰ درصد افزایش 

یافته است.

وزیر اقتصاد با انتشار پیامی در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
با تصویب امروز دولت و بر اساس وعده رئیس جمهور، میزان 
معافیت مالیاتی درآمد ســالانه مشمول مالیات اصناف و 
مشــاغل در لایحه بودجه ۱۴۰۴، با ۱۰۰ درصد افزایش 

نسبت به سال جاری به ۲۰۰ میلیون تومان رسید.
وزیر امور اقتصادی و دارایی با تاکید بر برداشــتن فشــار 
از مشــاغل خرد و حقوق بگیران گفت: مشکل ما کسانی 
نیستند که حقوق می گیرند، حقوق آنان هنگفت نیست؛ 
بنابراین نباید از آنان مالیات گرفت. عبدالناصر همتی اظهار 
داشت: باید اعتماد را به مردم بازگردانیم و عنوان کنیم که ما 
نمی خواهیم مالیات خلاف واقع بگیریم بلکه بر اساس داده 

محوری مالیات عادلانه دریافت خواهیم کرد.
وی افزود: باید با مالیات ستانی عادلانه شاهد ایجاد زمینه 
برای اصلاح مسیر اقتصاد باشیم سازمان نظام مالیاتی در 
این زمینه تلاش هایی انجام داده است. وزیر امور اقتصادی 
و دارایی ادامه داد: قانون بودجه سطح بالایی را برای تحقق 
مالیات در نظر گرفته اســت که امیدوارم تا پایان سال با 

مدیریت رییس سازمان مالیاتی هدف مالیاتی تحقق یابد.
وی با بیان اینکه باید با کاهش نفت در اقتصاد و افزایش سهم 
مالیات اصلاح ســاختاری انجام دهیم، گفت: هزینه های 
جاری دولت بالا می رود و این عیب بودجه کشور است که 
در گذشته تصویب شده است و امکان دارد که برای قانون 

سال آینده نیز اجتناب ناپذیر باشــد ما در وزارت اقتصاد 
پیش بینی های خود را برای سازمان برنامه و بودجه ارسال 
می کنیم تا در آیین نامه بودجه ســال آینده مطرح شود.
همتی با تاکید بر اینکه سال گذشته درآمد های مالیاتی رشد 
خوبی داشته است، گفت: بدنه دولت در کنار سازمان مالیاتی 
است و مالیات بسترسازی برای تغییر اقتصادی است.وی با 
بیان اینکه مالیات باید تغییر جهت داشته باشد، گفت: با 
اختصاص معاف به بخش هایی که نباید مالیات دهند باعث 

می شود تا هدایت و حمایت یارانه ای از مردم صورت گیرد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی عنوان کرد: معتقد هستم فرار 
مالیاتی بالاست گردش مالی را در بانک مرکزی می بینیم 
افرادی که هویت تجاری ندارند مبالــغ کلانی را جابه جا 
می کنند، باید به سمت این برویم که اطلاعات برخط باشد 
تا با همکاری سازمان مالیاتی و بانک مرکزی هماهنگی ها 
به سرعت صورت بگیرد تا شامل تورم نشود و ارزش آن کم 
شــود.وزیر امور اقتصادی و دارایی خاطر نشان کرد: بانک 
مرکزی باید اطمینان پیدا کند که همکاران سازمان مالیاتی 
نیز امین مردم هستند و اطلاعات بانکی مردم حفظ می شود 
و همه در مسیر کمک به بودجه و عدالت مالیاتی حرکت 
می کنیم. همتی بیان داشت: به خاطر تحریم های ظالمانه 
در نفت و سرمایه گذاری باید در غیاب آن سایر ظرفیت ها 
و درآمد ها قابل شناسایی باشد، در همین راستا باید فاصله 
قیمت ارز نیمایی و آزاد گرفته شــود. وی با اشاره به اینکه 
۸۰ درصد مردم وضع مالــی خوبی ندارد بنابراین نباید ما 
بر روی آنها فشار مالیاتی قرار دهیم، گفت: رئیس جمهور 
به ماده ۱۶۹، بسیار اعتقاد دارد و به درستی بر اجرای کامل 
آن تاکید دارد چرا که شفافیت اقتصادی و مالی را به دنبال 
دارد و همه بخش ها از جمله اخذ مالیات را عادلانه می کند.

وی بیان کرد: تصویر دقیقــی از وضعیت مالی و درآمدی 
مردم نداریم طبق قانون مالیاتی باید پایه های اطلاعاتی 
و حکمرانی داده در کشور داشته باشیم، اجرای ماده ۱۶۹ 
مکرر قانون مالیات های مستقیم در کنترل تورم و نرخ ارز و 
توسعه کشور کمک می کند برگزاری جلسه ها و همکاری ها 
در این زمینه ضروری است. وزیر امور اقتصادی و دارایی با 
تاکید بر اینکه در کشورمان گردش مالی و نقدینگی عظیمی 
وجود دارد، گفت: سهم ما در تولید ناخالص ملی پایین است 
باید این تولید افزایش پیدا کند مالیات نباید باعث رکود 
اقتصاد شود نباید فشار به مشاغل خرد وارد شود در حالی که 
بعضی از افراد فرار مالیاتی دارند، از طریق سامانه ها می توانیم 
این افراد را شناسایی کنیم باید اسناد مستند باشد. سازمان 
امور مالیات به مدت یک ماه فرصت دارد تا مطالبات را در 
قالب سند تحول ارایه کند. به گفته وی، ۶۷ درصد از حقوق 

کارمندان از مالیات تامین می شود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

مالیات حقوق بگیران ۲ و نیم درصد کاهش یافت

کاهش فشار مالیاتی بر مشاغل

ثبت جهانی فعالیت های کانون پرورش فکری افزایش مصرف فرآورده های گوشتیسامانه املاک و اسکان چشم انتظار اتصال دستگاه ها 

تا پایان سال؛

بلیت هواپیما گران نمی شود

دستور تعطیلی ۳ ماهه معادن زغال سنگ ناایمن

راه اندازی بزرگترین مرکز گرانش مصنوعی جهان در چین
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فناوری و 
اطلاعات

تقویت خدمت رسانی از طریق پیام رسان های داخلی 
براساس آخرین اظهارات مسئولان تعداد کاربران پیام رسان های داخلی قابل توجه 
و چند ده میلیون بوده و تقویت خدمت رسانی از طریق پیام رسان های داخلی در 
دولت چهاردهم دنبال می شود. به گزارش ایسنا، پیام رسان ها به عنوان یک ابزار 
ارتباطی نقش مهمی در بین کسب وکارها دارند و با پیشرفت تکنولوژی و تغییرات 
در الگوهای ارتباطی، پیام رسان ها نیز در حال تکامل هستند؛ بنابراین با توجه به 
نیاز روزافزون به این پیام رسان ها کشورهای مختلفی در دنیا از جمله ایران در حال 

تلاش برای توسعه پلتفرم های بومی خود هستند.
با گذشت چندین سال و اقدات انجام شده برای رشد و توسعه پیام رسان ها مانند 
ارتقای و ایجاد قابلیت های جدید اکنون پیام رســان های داخلی به مرحله ای از 
بلوغ رسیده اند که توان حضور در عرصه بین المللی را داشته باشند و سازمان های 
مربوطه از جمله وزارت ارتباطات حمایت خود را از سکوها و پیام رسان های بومی 

متناسب با اقتضائات و شرایط روز دنبال می کند.  
بنا بر تحلیل ها، در واقع با توجه به ظرفیت های موجود در توســعه فعالیت بومی 
در عرصه بین المللی و منطقه ای، زمان ورود این سکوها به عرصه بین المللی فرا 

رسیده و در دولت چهاردهم این رویکرد با جدیت دنبال می شود.
مســئولان در این زمینه تأکید کرده اند البته وقتی از حمایت هدفمند از سکوها 
و پیام رسان های داخلی صحبت می  شــود؛ منظور حمایتی است که در راستای 
اهداف جدید تعیین و ترسیم شــده و مهمترین هدف نیز در حال حاضر، حضور 
پیام رسان های کشور در عرصه بین المللی به ویژه در میان کشورهای منطقه و یا 
کشورهای هم پیمان همچون سازمان همکاری های اقتصادی شانگهای یا گروه 
بریکس است. در این راستا سید ستار هاشمی- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
درباره وضعیت پیام رســان های داخلی اعلام کرد که تعداد کاربران، قابل توجه و 
چند ده میلیون است. وی تأکید کرد: تقویت خدمت رسانی از طریق پیام رسان های 
داخلی را دنبال می کنیم. طبق این گزارش اوایل پاییز سال جاری سازمان فناوری 
اطلاعات ایران در گزارشــی که به منظور دســتاورهای کشــور در حوزه دولت 
الکترونیکی ارائه کرد از رشد قابل توجه پیام رســان های داخلی خبر داد و طبق 
آخرین آمارهای موجود تا نیمه مهر ماه امسال پیک کاربران فعال روزانه نسبت به 
شهریور ۱۴۰۰، در روبیکا ۴ برابر، در ایتا ۱۴ برابر، در بله ۶ برابر، در سروش پلاس ۸ 
برابر و در آی گپ ۲ برابر شده است. همچنین پهنای باند مصرفی در این پلتفرم ها 

در قیاس با شهریور ۱۴۰۰ حدود پنج برابر رشد داشته است.

آیفون های وارد شده به زودی رجیستر می شوند
رئیس کل سازمان توسعه تجارت با اشــاره به اینکه به زودی گوشی های آیفونی 
که از قبل وارد کشــور شــده اند تعیین تکلیف خواهند شــد، گفت که شرایطی 
فراهم می شــود که این افراد هیچ هزینه اضافه ای پرداخــت نکرده و فقط همان 
حقوق ورودی که در قانون تعیین شده را پرداخت کنند و امکان رجیستر کردن 

گوشی های آنها فراهم می شود.
به گزارش ایســنا، محمدعلی دهقان دهنوی - رئیس کل سازمان توسعه تجارت - 
درباره آزادسازی واردات آیفون توضیح داد: آزادسازی واردت با پیشنهاد وزیر صنعت، 
معدن و تجارت و وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در دولت مصوب شد،   برای واردات 
گوشــی دو رویه اصلی وجود دارد یکی رویه تجاری و دیگری رویه مسافری  با نرخ 
ورودی 3۰ درصد است که مسافران در بدو ورود  گوشی های خود را اظهار می کنند 
و این گوشی ثبت می شود و سپس در سامانه همتا رجیستر می شود که دو روز دیگر 
فعال می شود. وی درباره رجیستری گوشی های آیفون و تعیین تکلیف  آن دسته از 
افرادی که قبل از این آزادسازی آیفون به هر طریقی مسافری یا از هر جایی تهیه کرده 
بودند، نیز گفت : کسانی که قبلا آیفون وارد کرده اند این امکان برایشان وجود ندارد 
که از مرز وارد شوند یعنی ما نمی توانیم بگوییم شما بروید خارج از کشور دوباره وارد 
شوید که انشاالله به زودی این مشکل را حل خواهیم کرد یعنی نمی خواهیم که یک 
سختی جدیدی برایشان ایجاد کنیم که مثلًا بخواهند دوباره از مرز وارد شوند و آن 
موقع ثبت کنند، حتی متاسفانه گزارش هایی هم رسیده که بعضی از هموطنان سعی 
کردند از سهمیه مسافری که وارد می شود استفاده کنند و این کار را انجام دهند که 

ما نمی خواهیم این اتفاق افتاده و آنها متحمل هزینه اضافی شوند.
دهنوی با حضور در برنامه صف اول صدا وسیما عنوان کرد که ما در حال آماده سازی 
مقررات موجود و رویه های عملیاتی هستیم و باید فضایی ایجاد کنیم که امکان 
وصول این عوارض گمرکی در جایی خارج از آن مبادی ورودی فراهم شــود؛ از 
لحاظ فنی، زیرساختی و مقررات این موضوع را بررسی و تا چند روز آینده مسیرش 
آماده سازی خواهد شــد. به گفته رئیس کل سازمان توســعه تجارت این قول را 
می دهم این کار به زودی انجام شود و گوشــی هایی که قبل از این هم وارد شدند 
شرایطی فراهم شود که هیچ هزینه اضافه ای هم پرداخت نکنند فقط همان حقوق 
ورودی که در قانون تعیین شــده همان را پرداخت خواهند کرد و انشاالله امکان 

رجیستر کردن برایشان فراهم می شود.

درخواست از شرکت های چینی برای انتقال فناوری
بروکسل در حال برنامه ریزی برای وادار کردن شرکت های چینی به انتقال مالکیت 
معنوی به همتایان اروپایی خود در قبــال دریافت یارانه هــای اتحادیه اروپا برای 
فناوری های پاک است. به گزارش ایســنا، دو مقام ارشــد اتحادیه اروپا به روزنامه 
فایننشــیال تایمز گفتند: معیارهای جدیدی که شــرکت های چینی را به داشتن 
کارخانه هایی در اروپا و به اشــتراک گذاشــتن دانش فنی ملزم می کند، در هنگام 
دعوت بروکسل از شرکت ها برای بهره مندی از یک میلیارد یورو کمک هزینه برای 
توسعه باتری ها در دســامبر معرفی می شــوند. این طرح آزمایشی ممکن است در 
ســایر برنامه های یارانه اتحادیه اروپا نیز اجرا شود. این الزامات که در مقیاس بسیار 
کوچکتری است، بازتاب سیستم خود چین اســت که شرکت های خارجی را تحت 
فشار می گذارد تا در قبال دسترسی به بازار چین، مالکیت معنوی خود را به اشتراک 
بگذارند. مقامات اروپایی گفتند که این معیارها ممکن است قبل از مناقصه تغییر کند.

این طرح ها بخشی از موضع سختگیرانه اروپا را در قبال چین را نشان می دهند تا 
شرکت های اروپایی را که مشمول قوانین سختگیرانه زیست محیطی این بلوک 

قرار دارند، در برابر واردات ارزان و آلاینده تر محافظت کند.
کمیســیون اروپا علاوه بر مالیات ۱۰ درصدی موجود، در ماه گذشته، تعرفه های 
3۵ درصدی را برای خودروهای برقی چینی تایید کرد. همچنین الزامات سخت 
گیرانه تری را برای شــرکت های متقاضی یارانه هیــدروژن در نظر گرفته و مقرر 
کرده است که تنها ۲۵ درصد از قطعات الکترولایزرهای مورد استفاده برای تولید 
هیدروژن را می توان از چین تهیه کرد. افراد نزدیک به دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
منتخب آمریکا گفته اند: ترامپ، اتحادیه اروپا را تحت فشار قرار خواهد داد تا از او 
دنباله روی کند و موانع بیشتری برای کالاها و سرمایه گذاری های چینی ایجاد کند.

اما این اقدام در بحبوحه نگرانی عمیق در مورد ضعف اقتصاد اتحادیه اروپا و توانایی 
شرکت ها برای دســتیابی به اهداف بلندپروازانه آب و هوایی بدون اتکا به واردات 

ارزان صورت می گیرد.
بروکســل همچنین با هدف تقویت فناوری های پاک، اهداف تولید داخلی را در 

قوانینی که در ماه مه تصویب شد، معرفی کرده است.
بر اساس گزارش فایننشــیال تایمز، وزارت بازرگانی چین در اوایل سال جاری، 
در نشستی پشت درهای بسته، به خودروسازان داخلی نسبت به سرمایه گذاری 
سنگین در اروپا هشدار داد و به آنها توصیه کرد خطوط تولید را در این منطقه، صرفا 
برای مرحله نهایی مونتاژ ایجاد کنند و دلیل آن را هم ابهامات سیاسی در بروکسل 

عنوان کرده بود.

اخبار

با وجود آنکه بیش از ۲ ســال 
از فیلتر شدن اینســتاگرام و 
واتساپ و پنج ســال از فیلتر 
شدن تلگرام در ایران می گذرد، 
اما صاحبان کســب و کارهای 
کوچک مجازی می گویند: هرچند در روزهای نخســت، 
فیلترینگ کسب و کار ما را تا حد زیادی تحت تاثیر قرار 
داد، اما پس از آن با فیلترشکن های مختلف به شبکه های 
مجازی و مشتریان مان وصل می شــویم و با سختی زیاد 

کارمان را به پیش می بریم.
به گزارش ایرنا، بیش از ۲ سال از فیلتر شدن اینستاگرام و 
واتساپ و پنج سال از فیلتر شدن تلگرام در ایران می گذرد. 
در آن زمان هر کدام به دلایل اعلام شــده به طور موقت 
مسدود شدند، اما بازگشت شــان به نسخه بدون فیلتر تا 
کنون معلق مانده اســت. زمانی که اینستاگرام در کشور 
شناخته شد، بســیاری از افراد که هنر یا سرمایه اندکی 
داشتند، با استفاده از بســتری که این اپلیکیشن ایجاد 
می کرد، کســب و کار خود را آغاز کردند. اوج استفاده از 
اینستاگرام و فروش محصولات و خدمات در این بستر به 
زمان کرونا باز می گردد. آن زمان اینستاگرام از یک بستر 
سرگرمی صرف به فروشــگاه های خرده فروشی کوچک 

تبدیل شد.
هر صفحه اینستاگرامی تبدیل شد به یک مغازه کوچک 
که اجازه می داد افراد آنطور که دوست دارند، محصول یا 
خدمتی که عرضه می کنند را به دیگران معرفی کرده و به 
فروش برسانند. لایوهای آموزشی، کلاس های گروهی و 
گروه های ورزشــی حاصلی بود که اینستاگرام در دوران 

کرونا برای مردم داشت.
این سبک از زندگی باعث شد بسیاری از افرادی که سرمایه 
اولیه برای معرفی کسب و کار خود نداشتند، از این مسیر 
شرایطی را برای خود فراهم کنند. زیست مردم در این فضا 
شکل گرفت و البته مانند هر فناوری دیگری، اینستاگرام 
هم تیغ دولبه بود که در کنار ظرفیت های خود می توانست 
تهدیداتی داشــته باشــد. همین تهدیدها نیز منجر به 

مسدودسازی موقت این بستر شد.
با توجه به اتفاقاتی که رخ داده بود، در دولت گذشته مطالبه 
مردم برای رفع فیلتر اینستاگرام به آن شکل مطرح نشد 
و کارگروه مصادیق مجرمانه حتی با رفع فیلتر گوگل پلی 
نیز موافقت نکرد؛ به این شکل تلاش وزیر ارتباطات وقت 

برای این موضوع نیز بی نتیجه ماند.
با آغاز تبلیغات انتخابات دولت چهاردهم، اغلب نامزدها به 
مساله فیلترینگ و اینکه این سیاست شکست خورده است، 

اعتراض کردند. مســعود پزشکیان نیز یکی از موضوعات 
مهم در دولت خود را رفع فیلترینگ شبکه های اجتماعی 
مانند اینستاگرام و پیام رسان های تلگرام و واتساپ اعلام 
و از روز نخست شــکل گیری دولت با جدیت آن را دنبال 
کرد و به نتایجی نیز دســت یافت؛ اما نتیجه قطعی هنوز 

حاصل نشده است.
»مونا نظری پور« 3۲ سال دارد و یکی از کسانی است که 
اواخر ســال ۱۴۰۰ فروش لوازم بهداشتی و آرایشی را در 
اینستاگرام و واتســاپ آغاز کرد. او درباره کسب و کارش 
گفت: روزهای اولی که کارم را آغــاز کردم، مانند هر کار 
دیگری خیلی مشتری نداشتم؛ اما از طریق عکس، فیلم 
و محتوا توانســتم پیچم را به مردم بشناسانم و مشتریان 
خودم را از سراســر کشــور پیدا کردم. اوایل سفارشاتم 
 زیاد نبود، امــا بعد از مدتی تقریبا روزی ۱۰۰ ســفارش 

داشتم.
وی افزود: چند ماهی از کارم گذشته بود که اینستاگرام و 
واتساپ فیلتر شدند. تا چند ماه خودم و همه کسانی که 
در این بستر کار می کردیم، بدون مشتری ماندیم و تقریبا 
ارتباط ما با دنیای مشتریان مان قطع شد. درست است که 
در ماه های اول گیج بودیم و نمی دانستیم که چطور باید کار 
را پیش ببریم اما بعد از مدتی با خرید فیلترشکن توانستیم 
ارتباط مان را برقرار کنیم، هــر چند که این ارتباط هرگز 

مانند گذشته نشد.
این فروشــنده فضــای مجــازی تصریح کــرد: گاهی 
فیلترشــکن ها کار نمی کنند، گاهی یــک اپراتور با یک 
فیلترشکن سازگار اســت و گاهی باید کلا فیلترشکن را 
عوض کرد و این مساله کمی کار را برای ما سخت کرده، اما 
با این همه این جریان تعطیل نشده است. ما فروشندگان 
اینترنتی که بستر اصلی فعالیت مان اینستاگرام است هر 
روز به واسطه فیلترشکن های پولی و رایگان به هر شکلی 

که شده کار خود را انجام می دهیم.
وی ادام داد: همین مســاله نشــان می دهد که سیاست 
مسدودسازی این شــبکه اجتماعی جواب نداده است و 
فقط باعث شده بچه های ما از بزرگ تا کوچک همگی به 
فیلترشکن دسترسی داشته باشــند و به سایت هایی که 
ممکن است مناسب سن شان نباشد دسترسی پیدا کنند.

»امین« یکی از فروشندگان لباس مردانه در اینستاگرام 
است که ۱۰۰ هزار فالوئر دارد. او درباره فیلتر اینستاگرام 
می گوید: اوایل که اینستاگرام فیلتر شده بود، مشکلات 
زیادی داشتیم. پیدا کردن فیلترشــکن هایی که قطع و 
وصل نمی شوند و قیمت مناســبی دارند، برای ما به یک 
چالش تبدیل شده بود. اما بعد از حدود چند هفته دیگر 
این مشکل را نداشــتیم. الان هم فیلترشکن ما از صبح 
تا شب روشن است و عملا مشــکلی برای اتصال نداریم. 
تنها دردســری که داریم، مربوط به زمانی است که برای 

 ورود به ســایت های داخلی مجبور هستیم فیلترشکن 
را خاموش کنیم.

وی افزود: البته این وضعیت ما است، بعضی از مشتریان مان 
اینترنت پرسرعتی ندارند که با نصب فیلترشکن بتوانند به 
راحتی وصل شوند یا وسع مالی شان نمی رسد ماهیانه برای 
یک فیلترشکن ۲ کاربره ۲۰۰ تا 3۰۰ هزار تومان هزینه 

کنند. در این بخش است که مشکلاتی ایجاد می شود.
این فروشنده اضافه کرد: شاید اوایل کار ما سخت شد، اما 
در نهایت راهش را یاد گرفتیــم و کارمان را پیش بردیم. 
مشکل اصلی برای کسانی اســت که از اینستاگرام یک 
درآمد اندکی برای خودشان به دست آورده بودند و توان 
این را نداشتند که آن را صرف خرید فیلترشکن یا اینترنت 
پرســرعت کنند، در نهایت هم کسب وکارشــان جمع 
شــد. خیلی از آن ها ابتدای راه بودند و تازه داشتند جان 
می گرفتند اما متاسفانه فرصتی برای رشدشان باقی نماند.
»ساحره اکبری« ۲۸ ســال دارد و در یکی از روستاهای 
خراسان رضوی زندگی می کند. شغل او فروش ادویه های 
محلی و تازه اســت. او هنوز هم در حال فعالیت است و از 
طریق اینستاگرام و سایت های داخلی کار فروشش را انجام 
می  دهد. او در این باره به ایرنا گفت: ما در یک روســتای 
کوچک زندگی می کنیم، زمانی که کرونا شروع شد، مردم 
کم کم شروع کردند به پختن نان خانگی و درست کردن 

غذاهایی که ویروس کرونا را دور می کند. 
یک عده دیگر شــروع کردند به فروش روغن و ماسک و 
الکل. من هم فکر کردم در این موقعیت شــروع کنم به 
ادویه فروختن. با ادویه های ارزان قیمت مانند زردچوبه 
شروع کردم و بعد کارم را گســترش دادم. هل و زعفران 
خراسان به محصولات من اضافه شد. بعد هم مادرم گفت 
اگر نان شیرینی خواستند، من درست می کنم و برای من 

هم بفروش.

اکبری تصریح کــرد: زمانی که همســایه ها دیدند من 
و مادرم از این طریق هفته ای ۲ تا ســه ســفارش داریم، 
آن ها هم این کار را شــروع کردند. به خودمان که آمدیم 
دیدیم همراه با تعداد زیادی از زنان محله در حال فروش 
محصولات مختلف خانگی هســتیم و خدا رو شکر برای 
همه هم مشتری بود. حدود ۲ سال به این شکل گذشت 
تا اینکه اینستاگرام فیلتر شد. خیلی از زنان هم محله ای 
من همان موقع قید کار را زدند، چون سواد و حوصله نصب 

فیلترشکن و استفاده از آن را نداشتند.
وی افزود: برخی دیگر هــم که ماندند تصمیم گرفتند در 
پلتفرم های داخلی هــم کار کنند که آن روش هم خیلی 
جواب نداد. اینستاگرام قابلیت این را دارد که از محصول 
عکس و فیلم تهیه کنیم، رضایت یا نارضایتی مشــتریان 
کاملا مشهود اســت، بیش از نیمی از جمعیت کشور در 
آن عضو هستند و با کمی تلاش و حتی تبلیغ ظرف مدت 

کوتاهی می توان مشتریان خوبی پیدا کرد. 
من الان بعد از ۲ سال نه تنها مشتریان خرد بلکه مشتریانی 
دارم که برای رستوران از من خرید می کنند و همین باعث 
شده کارم را گســترش بدهد. همین الان ۲ ادمین برای 
صفحه فروش محصولات دارم، ۴ نفر مسئول حمل ونقل 
و پست محصولات سفارشی هستند و در کارگاه مان نیز 

حدود ۱۰ نفر مشغول به کار هستند.
به گزارش ایرنا، سوال پرتکرار مردم در شبکه های اجتماعی 
همچنان موضوع رفع فیلتر است. زیست شکل گرفته مردم 
در فضای این پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی هر روز 
بیش از گذشته این مطالبه را دارد که چرا و چه زمانی رفع 
فیلتر انجام می شود؟ یک قشر مهم مطالبه گر در این بین، 
صاحبان کسب وکارها هستند. ویترین کاری و راه ارتباطی 
که اینستاگرام برای آن ها ایجاد کرده، توانسته تاثیر خوبی 

بر کسب وکارشان بگذارد. 

سیاست مسدودسازی فضای مجازی جواب نداده است

صاحبان کسب وکار مطالبه گر رفع فیلترینگ
News kasbokar@gmail.com

قائم مقام مدیرعامــل یک فروشــگاه اینترنتی با بیان 
اینکه تلاش های دولت برای قانع کردن سایر دستگاه ها 
برای رفع فیلترینگ ستودنی  است و امیدواریم به ثمر 
بنشیند، گفت: کسب وکارهای برخط و اقتصاد دیجیتال 
ایران زیر فشار این محدودیت ها در حال نابودی هستند.

»مجید مظاهــری«، قائم مقام مدیرعامل یک ســایت 
فروش اینترنتی باسابقه در حوزه فروش در گفت وگو با 
ایرنا درباره فیلترینگ شبکه های اجتماعی افزود: یکی 
از سیاست هایی که سال هاســت در کشور اجرا و بارها 
ناکارآمدی آن ثابت شده، فیلترینگ است و این موضوع 
را در گزارش های تفصیلی که از سوی نهادهای خصوصی 

و دولتی منتشر می شود می توان دید.

دسترسی ۸۰ درصدی کاربران به فیلترشکن
وی گفت: آمارهای منتشــر شــده حکایت از حضور 
میلیون ها کســب وکار در بســترهای فیلتر شده دارد. 
همین گزارش هــا می گوید ۸۰ درصــد از کاربران در 
گروه های ســنی مختلف، برای ورود به شــبکه های 
اجتماعی و پیام رسان ها از فیلترشکن استفاده می کنند. 
نصب فیلترشکن ها در همه گوشی ها باعث شده کودکان 
به سایت های مسدود شده دسترسی راحت تری داشته 
باشند و فضای مجازی بدون هیچ فیلتری، در دسترس 

خردسالان قرار بگیرد.
مظاهری خاطرنشان کرد: نباید فراموش کنیم بر اساس 
گزارش نهادی مثل »اندیشــکده حکمرانی شریف«، 
کندی اینترنت در کشور مهم ترین معضل مردم است و 
دولت و وزارت ارتباطات بارها اعلام کرده اند استفاده از 
فیلترشکن ها باعث کندی و اختلال در کیفیت اینترنت 

می شود. همه این ها بدان معناست که فیلترینگ فقط 
به کنــدی اینترنت و اختلال در کارهای زیرســاختی 
فروشــگاه های اینترنتی و مشــتریان آن ها دامن زده 
نه چیــزی بیشــتر. وی تصریح کرد: سیاســت اعمال 
فیلترینگ همچنان ادامه دارد و تلاش های دولت برای 
قانع کردن سایر دستگاه ها برای رفع فیلترینگ تلاشی 
ستودنیســت که امیدواریم به ثمر بنشیند. فیلترینگ 
هر روز هزینه های اقتصادی و اجتماعی بیشــتری بر 
جامعه تحمیل می کنــد؛ در حالی کــه ابزارهای دور 
زدن فیلتر به راحتی در دســترس مردم قــرار دارند و 
استفاده از آن ها عملًا این سیاست را بی اثر کرده است. 
کســب وکارهای برخط و اقتصاد دیجیتــال ایران زیر 
فشــار این محدودیت ها در حال نابودی هستند. این 
سیاســت نه تنها منجر به کاهش اعتماد عمومی شده، 
بلکه هزینه های سنگینی بر کســب وکارها، به ویژه در 
حوزه تجارت الکترونیک )e-commerce(، تحمیل 

کرده است.

فیلترینگ اینســتاگرام و واتساپ، قطع 
شریان حیاتی کسب وکارها

وی خاطرنشــان کرد: کســب وکارهای برخط یکی از 
معدود بخش هایی از اقتصاد ایران بودند که توانسته اند 
در سال های اخیر به رشد خود ادامه دهند. آن ها صدها 
هزار شغل ایجاد کرده اند و در برخی عنوان های شغلی 
باعث بازگشــت مغزها به کشــور و کاهش مهاجرت 
در بین نخبگان شــدند. ایــن کســب وکارها، به ویژه 

خرده فروشی های کوچک و خانگی، بر بسترهایی مانند 
اینستاگرام و واتساپ ساخته شده اند و این شبکه های 
اجتماعی بازوی تبلیغاتی کسب وکارهای بزرگتر حوزه 
تجارت الکترونیکــی در فضای مجازی نیز هســتند. 
فیلترینگ این پلتفرم ها، به نوعی قطع شــریان حیاتی 

این کسب وکارهاست.
مظاهری افــزود: فیلترینگ دسترســی خریداران را 
محدود و ارتباط مستقیم آن ها با فروشندگان را دشوار 
کرده اســت. این محدودیت باعث شــده تا بسیاری از 
خرده فروشــی های آنلاین نتوانند به مخاطبان هدف 
خود دست یابند. برای کســب وکارهایی که تنها ابزار 
تبلیغات و بازاریابی آن ها شــبکه های اجتماعی است، 
این وضعیت به معنای کاهــش فروش و حتی تعطیلی 

کامل بوده است.
این فعال حوزه فروش اینترنتی با بیان اینکه فیلترینگ 
هزینه های کســب وکارها را افزایش داده است، افزود: 
صاحبان مشــاغل مجبورند از ابزارهای دور زدن فیلتر 
استفاده کنند که سرعت و کیفیت کار را کاهش می دهد 
و هزینه های جانبی ایجاد می کند. همچنین، هزینه های 
تبلیغات به دلیل کاهش دسترسی ها افزایش یافته و در 
نهایت این کاربران نهایی هستند که باید این هزینه ها 
را بپردازند. باید گفت با مسدود شدن کانال های اصلی 
ارتباط با مشتریان، این پلتفرم ها ناچار به سرمایه گذاری 
بیشــتر در تبلیغات جایگزین هســتند که هزینه های 
بسیار بالاتری دارند و در عین حال کارایی کمتری ارائه 

می دهند.

آیا وقت تغییر نرسیده است؟
وی خاطرنشان کرد: فیلترینگ نه تنها به هدف خود نرسیده، 
بلکه پیامدهای منفی متعددی به همراه داشته است. در 
حالی که بسیاری از کشورها در حال سرمایه گذاری برای 
توسعه اقتصاد دیجیتال خود هستند، این سیاست ایران را 
از رقابت جهانی عقب نگه داشته است. خلاقیت، نوآوری و 
حتی اعتماد به حاکمیت، قربانی این محدودیت ها شده اند. 
مظاهری تصریح کرد: حذف فیلترینگ می تواند فرصتی 
برای احیــای اقتصاد دیجیتال ایران باشــد. این تصمیم 
می تواند راه را برای بازگشت هزاران کسب وکار کوچک و 
متوسط و بزرگ باز کند، هزینه ها را کاهش دهد و دسترسی 
مردم به خدمات و محصولات را تسهیل کند. همچنین، 
برداشتن این محدودیت، نشان دهنده تغییری مثبت در 
رویکرد حاکمیت به مردم خواهد بود و می تواند در بازسازی 

اعتماد عمومی مؤثر باشد.

ظرفیت عظیم ایران برای اقتصاد دیجیتال
این فعال اقتصادی بیان داشت: اقتصاد دیجیتال ایران 
ظرفیت عظیمی دارد که فقــط در صورتی می تواند به 
سرانجام موفقیت آمیزی برسد که موانع بی مورد از سر 
راه برداشته شود. سیاســت گذاران باید درک کنند که 
فیلترینگ نه تنها برای مردم، بلکه برای اقتصاد کشور 
هزینه بر است. اگر هدف توسعه و رشد اقتصادی است، 
وقت آن است که این سیاست کنار گذاشته شود و مسیر 
برای نوآوری، اشتغال زایی و پیشرفت باز شود. یادمان 
باشد تجربه نشان داده اســت که سیاست هایی که در 
جهت تسهیل زندگی مردم و ایجاد فرصت های بیشتر 

هستند، می توانند اعتماد عمومی را بازسازی کنند.

اگر قاضی آمریکایی با پیشنهاد وزارت دادگستری برای 
وادار کردن گوگل برای فــروش اجباری کروم موافقت 
کند، کســب و کار این مرورگر ۲۰ میلیارد دلار ارزش 

خواهد داشت.
به گزارش ایسنا، منابع آگاه می گویند وزارت دادگستری 
آمریکا از قاضی فدرال، آمیت مهتا که در اوت، حکم داد 
گوگل انحصار غیرقانونی بر بازار جست و جوی آنلاین 
داشته است، درخواست خواهند کرد این شرکت را ملزم 
کند اقداماتی را در ارتباط با هوش مصنوعی و سیستم 
عامل اندروید خود انجام دهــد. اگر قاضی فدرال با این 
پیشنهادها موافقت کند، می تواند بازار جست و جوی 
آنلاین و صنعت رو به شــکوفایی هــوش مصنوعی را 

دستخوش تغییر کند.
داشــتن محبوب ترین مرورگر وب جهان، برای کسب 
و کار تبلیغات گوگل کلیدی اســت. این شرکت قادر 

است فعالیت کاربرانی که با وارد حساب خود شده اند را 
مشاهده کند و از این داده ها به شکل موثر برای تبلیغات 
هدفمند استفاده کند که ضامن تامین عمده درآمد این 
شرکت اســت. گوگل همچنین از کروم برای هدایت 
کاربران به اســتفاده از هوش مصنوعــی بهره می برد. 
مندیپ سینگ، تحلیلگر شرکت بلومبرگ اینتلیجنس 
اظهار کرد: اگر این فروش اجبار شــود، کروم با توجه 
به بیش از ســه میلیارد کاربر ماهانه فعال این مرورگر، 
حداقل بین ۱۵ تا ۲۰ میلیارد دلار ارزش خواهد داشت.

باب اودانل از شــرکت تحقیقاتــی »تکِ نالایز« گفت: 
قیمتی که خریداران تمایل دارنــد پرداخت کنند، به 
توانایی آنها برای متصل کــردن کروم به خدمات دیگر 
بستگی خواهد داشت. این مرورگر درآمدزایی مستقیم 

ندارد اما درگاهی به سوی خدمات دیگر است.
مقامات ضد انحصارطلبی می خواهند قاضی به گوگل 
دســتور دهد کروم را که محبوب ترین مرورگر وب در 
سراسر جهان است، بفروشد زیرا نقطه دسترسی کلیدی 
است که بســیاری از افراد از طریق آن، از موتور جست 
و جوی گوگل اســتفاده می کنند. طبق آمار سرویس 
تحلیل ترافیک وب »استات کانتر«، مرورگر کروم حدود 

۶۱ درصد از بازار آمریکا را تحت نفوذ خود دارد.
به گفته منابع آگاه، وکلای دولتی طی سه ماه گذشته، 
با ده ها شرکت در هنگام تهیه این توصیه دیدار کردند. 
به گفته منابع آگاه، ایالت ها هنوز در حال بررسی اضافه 
کردن برخی پیشنهادها هستند و برخی جزئیات ممکن 
است تغییر کند. با این حال، مقامات ضد انحصارطلبی، 

از گزینه شدیدتری که گوگل را مجبور به فروش اندروید 
می کرد، عقب نشینی کرده اند. اریک اشمیت، مدیرعامل 
سابق گوگل به شبکه سی ان بی سی گفت: تجریه این 
شرکت ها، مسائلی که در خصوص آنها وجود دارد را حل 

و فصل نمی کند.
گوگل هم در یک پست وبلاگ اعلام کرد اگر شرکت های 
دیگر مالک کروم باشند، انگیزه ای برای سرمایه گذاری 
چندان در آن برای رایگان نگه داشتنش نخواهند داشت 
و احتمالا ناچارند مدل کسب و کار خود را تغییر دهند. 
اگر این شرکت مجبور شود کروم را واگذار کند، مصرف 
کنندگان و کسب و کارها آسیب خواهند دید. بر اساس 
گزارش بلومبرگ، فروش اجباری کروم، به یافتن یک 
خریدار علاقمند مشروط خواهد بود. کسانی که توانایی 
خرید چنین دارایی را دارند مانند شرکت آمازون، خود 

با تحقیقات ضد انحصارطلبی مواجه هستند.

تلاش دولت برای رفع فیلترینگ ستودنی است

کروم گوگل ۲۰ میلیارد دلار ارزش گذاری شد
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سبکزندگي

اين روزها مردن هم بازار خودش را دارد. 
گاهي قيمت يك تكه زمين براي آرامش 
ابدي از قيمت تكه اي زمين براي ساختن 
خانه اي دنيوي هم بيشتر است. با گشتي 
در اينترنت و تماس تلفني با آرامستان هاي 
تهران و اماكن متبركــه اي كه پذيراي مهمانان ابدي هســتند، 
دريافتيم كه گويا گراني خانه هاي دنيا در تهران به خانه هاي آخرت 
هم كشيده شده است و قيمت خانه هاي آخرت تهران در رقابتي 
تنگاتنگ با خانه هاي دنيا به سر مي برند و در بسياري مواقع از آن 

پيشي مي گيرند.
 مشخصاتي كه يك خانه آخرت را متمايز از بقيه مي كند، چيزي 
شــبيه خانه هاي دنياســت. دوري و نزديكي به خيابان، امكانات 
دسترسي، ســهولت در رفت و آمد، مكان هاي اصيل نشين، تعداد 
طبقات، مناسب بودن فضاي سبز، داشتن منظره مناسب و ... عواملي 
هستند كه مي توانند قيمت ها را ميليوني جابه جا كنند. اين عوامل به 
اماكن متبركه نيز قابل تعميم هستند، آنچنان كه به نسبت نزديكي 

محل تدفين به امامزاده قيمت ها چند صد ميليوني تغيير مي كند. 
طبق آمار و ارقام به دست آمده، خريد و فروش قبر در تهران از يك 
ميليون تومان در بهشت علي كه با نام بهشت زهراي جديد در ميان 
مردم شناخته مي شود، شروع و به قيمت هاي چندصد ميليوني و 
ميلياردي در امامزادگان ختم مي شود. قبور بهشت زهراي قديم 
بسته به اينكه در كدام قطعه واقع شده است، تعداد طبقات، نزديكي 
به مترو و نبش خيابان بودن از پنج شــش ميليون تا 100ميليون 
متغير است. آمارهاي رسمي نيز نشان مي دهد، قيمت قبر در بهشت 
 زهرا بســته به نوع قبر و قطعه آن متفاوت است، و بهشت  زهرا هم 
درست مثل خود تهران، خانه ها و محله هاي شمال شهري و جنوب 

شهري دارد. 
به طور مثال قبرهايي كه در قطعات قديمي ۷0، ۷۳، ۷۶ و نزديك 

مترو هستند، از ۷0 تا 100 ميليون قيمت گذاري مي شوند. 
يكي از افراد فروشنده كه آگهي فروش قبر سنددار خود در قطعه ۷۳ 
را در اينترنت گذاشته است، درباره چرايي قيمت بالاي قبور قطعات 
قديمي گفت: خود بهشت زهرا هم قبور قطعات قديمي را با همين 
قيمت ها مي فروشد اما اگر من بخواهم قبري كه قبلا خريده ام را به 
بهشت زهرا بفروشم با قيمت پايين شش هفت ميليون خريداري 
مي كند در حالي كه پس از خريد قبر از فروشــنده همان قبر را با 

قيمت هاي ۶0 تا۷0 ميليوني به ديگري مي فروشد. 
وي ادامه داد: خب همين ها باعث دلال بازي قبور مي شود و يكدفعه 

مي بينيم قيمت يك قبر ۲ متري با يك آپارتمان ۵0 متري در تهران 
برابري مي كند. 

قبرهايميليارديدرجوارامامزادهها
به هر روي بنگاه معاملات ملكي خريد و فروش قبر به چنان تجارت 
پرسودي تبديل شده است كه خيلي از قبر ها در قطعات مختلف 
بهشت  زهرا خالي نگه داشته شــده اند تا مشتري هاي رو به مرگ 

پولدار ساكن آنجا شوند. 
قيمت هاي چند ده ميليوني قبرهاي بهشت زهرا تا وقتي گران و 
خارج از عرف به نظر مي رسند كه از قيمت هاي اماكن متبركه خبر 
نداشته باشــيم چرا كه قيمت قبر در اين اماكن چندصد ميليوني 

است. 
با صرفنظر از برخي دلايل همچون نزديكي محل زندگي به آرامگاه و 
اصطلاحا تدفين در محله خودمان، تمايل مسلمانان شيعه براي دفن 
اموات در اماكن متبركه و در جوار امامان و امامزادگان، عمده دليل 

درخواست ها براي خاكسپاري در اين اماكن است. 

پايانفروشقبرهاي100هزارتوماني
رئيس كميسيون سلامت و خدمات شهري و محيط زيست شوراي 
شهر تهران، گفت: نابســاماني در حوزه قيمت قبور بهشت زهرا به 

اتمام خواهد رسيد. 
رحمت ا... حافظي با اشاره به جزئيات لايحه »اصلاحيه مصوبه تعيين 
بهاي خدمات قابل عرضه در سازمان بهشــت زهرا«، افزود: شايد 
قيمت قبور در اين لايحه كمي افزايش پيدا كرده باشد اما اين لايحه 
مي تواند نابساماني هاي و هرج و مرجي كه در حوزه قيمت قبور وجود 

داشت را بر طرف كند. 
وي ادامه داد: بر اساس ضوابط جديد ديگر كسي نمي تواند قبر 100 
توماني بفروشد. در گذشته يك قبر را برخي مي توانستند به قيمت 
هزار ريال بخرند يا مشابه آن را به ديگري به قيمت ۳۵ ميليون تومان 

بفروشند. 
به گزارش مهر، عضو شــوراي شــهر تهران با بيان اينكه قيمت 
قبور بهشــت زهرا ساماندهي شــده اســت، گفت: برخي افراد 
كه درگذشــته با يــك تلفن بــراي نزديكان و آشــنايان خود 
قبرهاي ارزان قيمت مي خريدند با اين لايحه موافق نيســتند 
اما ضوابــط جديد زمينه هرگونــه اجحاف به شــهروندان را از 
بين مي برد و مشــخص مي كند هر قطعه اي چه قيمتي دارد و 
ديگر قبر ۳ تا ۵ ميليوني به قيمت 10 تــا ۳0 ميليون به فروش 

 نمي رود و قيمت قبــور و خدمات قابل عرضه در بهشــت زهرا
 شفاف سازي مي شود. 

نرخپيشنهاديبرايقبر
بر اســاس ماده واحده لايحه »اصلاحيه مصوبه تعيين بهاي خدمات 
قابل عرضه در سازمان بهشت زهرا«؛ شــهرداري تهران موظف است 
نسبت به كفن و دفن شــهدا و خانواده آنها شامل )پدر، مادر، همسر و 
فرزندان شــهيد(، جانبازان ۲۵ درصد و بالاتر از آن، آزادگان و همسر 
آنان، اهداكنندگان عضو، كاركنان تمام وقت و بازنشستگان بهشت زهرا 
مشروط به آنكه قبلا قبر به آنان واگذار نشده باشد، با تاييد مراجع ذيربط 

و با رعايت ضوابط و مقررات موضوعه براي يك نوبت به صورت رايگان 
اقدام كند.  دفن شهدا و خانواده معظم آنان )پدر، مادر، همسر و فرزندان( 
با تاييد رسمي بنياد شهيد انقلاب اسلامي و مشاهير شهر تهران بر اساس 

آيين نامه اي كه به تصويب شوراي شهر تهران مي رسد، خواهد بود. 

نرخجديدهزينههايدفن
هزينه خدمات تغسيل و تكفين و حمل جنازه با آمبولانس عمومي 
»با ظرفيت چهار نفر متوفي« مجموعا براي هر نفر متوفي به مبلغ ۳ 

ميليون )۳/000/000( ريال تعيين مي شود.
 ضمنا هزينه خدمات فوق براي كودكان )تا ۷ ســال( معادل )۵0 

درصد( مبلغ مذكور خواهد بود. در صورت درخواست آمبولانس 
خصوصي براي هر نفر متوفي علاوه بر مبلغ مذكور مبلغ 4 ميليون 
)4/000/000( ريال از متقاضي دريافت خواهد شد. همچنين حمل 
جنازه به شهرســتان به ازای هر كيلومتر طول مسير رفت تا مبلغ 
)8/000( ريال تعيين مي شود.  بر اســاس اين اصلاحيه هرگونه 
تغيير تعرفه هاي اين مصوبــه و همچنين تعرفه قبور در فازهاي 
توسعه اي آرامستان بهشــت زهرا منوط به ارائه لايحه از سوي 
شهرداري تهران و تصويب شوراي اسلامي شهر تهران خواهد بود. 
همچنين شهردار تهران مكلف است سالانه گزارش حسن اجراي 

اين مصوبه را به شورا ارائه كند.

»كسبوكار«ازهزينهقبرستانهاگزارشميدهد

يکوجبجابرايمردن

دبير اتحاديه  توليدكنندگان و 
صادركنندگان صنايع نساجي 
با بيــان اينكــه بــا برگزاري 
دومين نمايشــگاه تخصصي 
پوشــاك ايران قصــد داريم 
تابوي بي كيفيتي كالاي ايراني را بشــكنيم، گفت: بايد از هنر و 
توليد ايراني حمايت شــود و مردم با اعتماد بــه توليدكنندگان 
داخلي از كالاهاي ايراني داراي شناســنامه و استاندارد استفاده 

كنند. 
مهدي يكتا با اعلام اينكه اعمال تعرفه ترجيحي براي واردات 
محصولات نســاجي ترك به ايران به ضرر توليد داخل است، 
گفت: درصورت حمايت از صنعت نساجي امكان صادرات ۳ 

ميليارد دلاري فراهم خواهد شد. 
مهدي يكتا در يك نشســت خبري با انتقاد از انعقاد قرارداد 
اعمال تعرفه ترجيحي براي واردات محصولات نساجي تركيه 
به ايران، اظهار داشت: صنعت پوشــاك ايران طي سال هاي 
اخير رشد مناسبي نداشته و حجم واردات و قاچاق به كشور 
بالا بوده است، علاوه بر اين، ركود پس از افزايش نرخ ارز نيز 

اوضاع را بدتر از قبل كرده است. 
وي تصريح كرد: تعرفه واردات پوشاك به كشور 100 درصد 
بود كه با توجه به قرار گرفتن پوشــاك در گروه دهم كالايي، 
اين تعرفه به ۲00 درصد رسيد و حال نيز با اعمال 40 درصد 
تخفيف بابــت تعرفه ترجيحي، تعرفه اعمالــي براي واردات 

محصولات نساجي 1۲0 درصد خواهد بود. 
 يكتا بــا بيان اينكــه بازار پوشــاك ايــران يك بــازار ۷ تا 
8 ميليارد دلاري اســت، افزود: 80 درصد نياز بازار از طريق 
واردات تامين مي شود و يك بازار ۵ ميليارد دلاري به واردات 

اختصاص دارد. 
وي با بيان اينكه تعرفه ترجيحي شامل واردات ماشين آلات 
نساجي نمي شــود، گفت: اين تعرفه شامل واردات نخ فرش، 

پارچه، پوشاك و فرش ماشيني است. 
به گفته دبير اتحاديه توليدكنندگان محصولات نساجي، طي 
۲ ســال اخير ظرفيت توليد كارخانه هاي نساجي و پوشاك 
كشور به نصف رسيده و اعمال تعرفه ترجيحي واردات نيز اين 

ظرفيت را بازهم كاهش خواهد داد. 
وي با اشاره به بالا بودن هزينه توليد در ايران، گفت: توليدات 
ايراني در محصولات باكيفيت متوســط به بالا به راحتي قابل 
رقابت با محصولات خارجي اســت اما ايــن رقابت در زمينه 
توليدات با كيفيت متوسط به پايين، بسيار سخت است زيرا 
حجم زيادي كالاي اســتوك و درجه دوم از تركيه و چين به 

ايران وارد مي شود. 
وي توضيح داد: حدود ۶0 تا ۷0 درصد پوشــاك خارجي از 
چين و ۳0 تا 40 درصد نيز از تركيه به كشــور وارد مي شود 
و توليد كنندگان خارجي از مشــوق هاي قابل توجهي براي 

صادرات محصول خود برخوردار هستند. 
يكتا در پاسخ به اين ســوال كه با توجه به كاهش قيمت نفت 

و لزوم افزايش صــادرات غيرنفتي و براي جلوگيري از خروج 
ارز در اثر اعمال تعرفه ترجيحي واردات پوشاك، چه اقدامي 
براي افزايش صادرات مي توان انجام داد، گفت: در حال حاضر 
با مشكل بالا بودن حجم قاچاق محصولات نساجي به كشور 
روبه رو هســتيم و درواقع توليد كننده داخلي براي صادرات 
ابتدا بايد با رقباي خارجي خود رقابت كند. از طرفي هر چقدر 
تامين نياز بازار داخل از طريق توليدات ايراني افزايش يابد، از 

خروج ارز جلوگيري خواهد شد. 
وي ادامه داد: براي بهبود صادرات بايد روابط سياســي ايران 
با كشــورهاي ديگر بهبود يابد و حمايت هايــي مانند جوايز 

صادراتي از طرف دولت به توليد كنندگان اعطا شود. 
وي افزود: در حال حاضــر توليد كنندگان ترك از ماليات 18 
درصدي معاف هستند و ضمن برخورداري از جوايز صادراتي، 
با مشــكل نقل و انتقال پول به كشــورهاي ديگر نيز روبه رو 
نيستند و به همين دليل صادرات نساجي و پوشاك تركيه به 

۲۵ ميليارد دلار رسيده است. 
دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و صادركننــدگان صنايع 
نســاجي تصريح كرد: در ايران در بهترين شــرايط در سال 
88 ميزان صادرات پوشــاك كشــور بــه ۲۵0 ميليون دلار 
 رســيد اما در حال حاضر ايــن رقم ۳0 تــا ۳۵ ميليون دلار

 اســت. وي ادامه داد: كل صادرات صنعت نســاجي نيز در 
ســال 88 معادل ۷۷۵ ميليــون دلار بود اما پــس از ايجاد 
 برخــي محدوديت هــاي بين المللــي، اين عــدد كاهش 

پيدا كرد. 
به گفته يكتا، با توجه به ظرفيت نصب شده در صنعت نساجي 
درصورت حمايت از اين صنعت امكان صــادرات ۳ ميليارد 

دلاري فراهم خواهد شد. 
وي در ادامه با اشــاره به برگزاري دومين نمايشگاه تخصصي 
پوشاك ايران در 1۲ تا 1۵ بهمن ماه، گفت: اين نمايشگاه در 
فضاي ۳ هزار مترمربعي و با حضــور بيش از ۵0 توليد كننده 

پوشاك داخلي برگزار مي شــود.  يكتا ادامه داد: همزمان با 
اين نمايشگاه، نمايشگاه پوشــاك تركيه نيز در ايران برگزار 
مي شود كه براي برگزاري آن تبليغات زيادي صورت گرفته 
 و وزارت صنعت نيــز از برگــزاري اين نمايشــگاه حمايت 

كرده است. 
وي با بيــان اينكه بيــش از ۷0 درصد بازار پوشــاك ايران 
به محصــولات وارداتي اختصــاص دارد، گفــت: عمده اين 
كالاها به صــورت قاچاق به كشــور وارد مي شــوند و بيش 
 از ۵0 درصــد آنها به چين و بعــد از آن نيز بــه تركيه تعلق

 دارند. 

ضررتوليدكنندگانداخليازتعرفهترجيحيوارداتمحصولاتنساجيترك

تابويبيكيفيتيكالايايرانيشكستهميشود
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کشاورزي

اگر ساكن محله هاي قديمي هستيد يا 
در شهرك هاي اقماري پايتخت يا هر 
شهر بزرگ ديگري زندگي مي كنيد، 
صداي بلندگوي ميوه فروشاني كه در 
اوقات مختلــف روز مخصوصا قبل از 
ظهرها حضورشــان را در كوي و برزن به »خانه دار و بچه دار« 
يــادآوري مي كنند، برايتان آشناســت. ميوه فروشــاني كه 
خيلي از آنها با وانت بارهاي مزدا 1000 فكســني عهد اخوت 
دارند و قيمت هايشــان با ميادين ميوه وتره بار رقابت مي كند 
اما به جز اين ها، وانت بارهايي هم هســتند كه بلندگو ندارند 
و هر روز بي ســروصدا مي آيند، ميوه هايشــان را مي فروشند 
و بي ســروصدا هم مي رونــد. آنها را بايد نســل تــازه اي از 
ميوه فروش هاي ســيار ناميد كه خود را با شــرايط مشتري و 
 بازار هماهنگ كرده اند و ســود خوبي هــم از اين هماهنگي 

عايدشان مي شود. 

مشتريثابتبرايوانتيهايلوكسفروش
كار ما در خريد ميوه، فن و لــم خاصي ندارد و همه وانتي ها از 
يك جا خريد مي كنند، تفاوت در نحوه فروش اســت. يكي از 
وانتي هايي كه در محله هاي اطراف وزارت كار لوكس فروشي 
مي كند، با بيان اين مطلب به »كسب وكار« مي گويد: من حدود 
7 ســال در محله هاي مختلف تهران و اطراف تهران با وانت 
ميوه فروشي كرده ام. مغازه داري هم كرده ام اما اجاره مغازه ها 
طي يكي دو سال گذشته خيلي بالا رفت و نتوانستم از پسش 
بربيايم. كاري كه در دو سال اخير كردم اين است كه وقتي با 
وانت در محله ها ميوه مي فروختم، مي ديدم همه دنبال ميوه 
متوسط و ارزان نيســتند و بعضي مشتري ها دنبال ميوه بهتر 
هستند. كم كم با اين مشتري ها صحبت كردم و مطمئن شدم 
اگر ميوه لوكس هم بياورم روي دســتم نمي ماند. اين بود كه 
شروع كردم براي آنها ميوه لوكس آوردن و خدا را شكر كاسبي 
من بهتر از قبل شد. الان مشتري هاي ثابت دارم كه لازم نيست 
با بلندگو خبرشــان كنم چون مي دانند چه ساعتي مي آيم و 

هميشه منتظرم هستند. 

لوكسفروشيباوانتتا30درصدگرانتر
اول صبح ها در ميدان مركزي تره بار خريد مي كنم و ميوه هايم 
را با وانت در چند خيابان بلوار فردوس به مشــتري هاي ثابت 

مي فروشم. وانتي لوكس فروش ديگري كه براي اين گزارش با 
وي صحبت كرديم، با بيان اين مطلب افزود: وانتي هاي ديگري 
هم هستند كه به اين سبك كار مي كنند. ما به محله همديگر 
نمي رويم محدوده كار ما با هم تداخل نمي كند. اين فروشنده 
ميوه درباره قيمت گذاري ميوه ها، گفت: ميوه ها را بين 20 تا 
30درصد گران تر از ميدان هاي تره بار محلات مي فروشــيم. 
براي مثال پرتقال تامسون درجه يك را كيلويي 3500 تومان 
مي فروشــيم كه در ميادين حدود 2700 تومان است. البته 
بار ميادين به خوبي بار ما نيست. بار ما خرابي و دورريز ندارد 
و به اصطلاح لوكس اســت. وي درباره ميوه هــاي پرطرفدار 
گفت: الان پرتقال، نارنگي، موز، ســيب قرمز و ليموشــيرين 
خوب فروش مــي رود. نارنگي درجه يــك در ميادين 3500 
اســت و ما تا 6000 هزارتومــان هم بارمان را مي فروشــيم. 
 نرخ رسمي موز 3000 تومان اســت و ما موز را 7000 تومان 

مي فروشيم. 

كدورتغرفــهدارانمياديــنميوهوترهباراز
لوكسفروشانسيار

هيچ نظارتي بر كار وانتي هاي ميوه فروش نيست و اگر ماموران 
شــهرداري يا پليس راهنمايي رانندگي گاهي اوقات جلوي 
آنها را نگيرد شــهر را به تصرف خود درمي آورند. غرفه داران 
ميادين ميوه وتره بار كدورت خود را از وانتي هاي ميوه فروش 
پنهان نمي كنند و معتقدند فروش ميوه به صورت سيار يكي 
از دلايل افزايش قيمت و نابســاماني بازار ميوه است. يكی از 
اين غرفه داران به »كســب وكار« مي گويد: اتحاديه و سازمان 
تعزيرات و مديريت ميادين دائم ما را زيرنظر دارند و با كمترين 
تخلفي اخطار و جريمه مي شويم، آن وقت وانتي ها ميوه را دو 
يا سه برابر نرخ رسمي مي فروشند و كسي مانعشان نمي شود. 

ارســالميوهبهدربمنازلوكمكردنزحمت
مشتري

به عقيده يكــي از فعالان بازار ميــوه، غرفــه داران ميادين 
ميوه وتره بــار و مغازه داران بايد خودشــان براي اين وضعيت 
فكري كنند و نمي توان به زور مــردم را از خريد از وانتي هاي 
لوكس فــروش بازداشــت. اين فــرد مي گويــد: وانتي هاي 
لوكس فروش توانسته اند يك نقطه خالي را در بازار شناسايي 
و پر كننــد و ما هم كه در ايــن ميان ضرر مي كنيــم، بايد از 

روش هاي خلاقانه استفاده كنيم و مردم را به خريد از ميادين 
تشويق كنيم. شــايد با متنوع كردن قيمت و ايجاد جذابيت 

براي تمام مشتري ها و همچنين ارسال ميوه به درب خانه ها 
بتوانيم كسب وكار خود را تقويت كنيم چون بي دردسر رسيدن 

ميوه به درب منازل اصلي ترين دليل رونق كاسبي وانتي هاي 
لوكس فروش است. 

»كسبوكار«ازبازارپررونقوانتهايميوهفروشگزارشميدهد

لوکس فروشان سيار

دبير كانون دانش و صنعت برنج گفت: 
قد كشــيدن و يكدســت بودن برنج  
خارجي كه مزيت خاصي در برابر برنج  
ايراني نــدارد، فقط به رقم محصول و 
فناوري هاي پيشرفته در بسته بندي 
اين نوع برنج هــا بازمي گردد. غلامرضا خانكشــي پور، اظهار 
كرد: دليل اينكه برنج هاي خارجي قد مي كشند به روش هاي 
عمل آوري و بسته بندي و نوع رقم محصول برمي گردد و اين 
در حالي است كه برنج هاي خارجي از نظر طعم و كيفيت به 

هيچ وجه قابل مقايسه با برنج هاي ايراني نيستند.
 وي با بيان اينكــه نمي توان بدون ســند و مدرك برنج هاي 
خارجي را صنعتي يا دســتكاري ژنتيكي شده ناميد، افزود: 
مي توان براي شناســايي و تضمين كيفيت ارقام برنج ايراني 
آنهــا را از نظر انگشــت نگاري ژنتيكي ثبت كرد امــا بايد از 
يك ســو مســئولان از نظر آموزش ترويج روي شناســايي 
هرچه بهتر كيفيت برنــج ايراني كار كنند و از ســوي ديگر 
 صنعت فرآوري و بســته بندي برنج روز به روز پيشرفته تر از 

گذشته شود. 

برنجايراني،نايرقابتبابرنجخارجيراندارد
دبيــر كانون دانــش و صنعــت برنــج تصريح كــرد: برنج 
ايراني قــدرت تبليغات نــدارد، چراكه برنج هــاي خارجي 
را بخش هاي خصوصــي قدرتمند مي خرند كــه مي توانند 
براي خود تبليغات گســترده كنند و جايزه هــاي بزرگي را 
به خريــداران بدهند. اين در حالي اســت كه قــدرت برنج 
ايراني تنها ســرمايه هاي كشــاورزاني اســت كه همچنان 
 از روش هاي ســنتي براي فــروش محصول خود اســتفاده

 مي كنند. 
خانكشــي پور گفت: بايد بــازار برنج را از روش هاي ســنتي 
گذشته به ســمت بازاريابي مدرن ســوق دهيم و به گونه اي 
توليد داخل را به بازار عرضه كنيــم كه نرخ ارز اجازه افزايش 
 قدرت رقابت به برنج هاي خارجي را در برابر برنج هاي توليد

 داخل ندهد. 
وي اظهار كرد: در حــال حاضر فقط برندهــاي طبيعي در 
بازار برنــج داخلي وجــود دارد. در حالي كه بايد به ســمت 
برندهاي صنعتي حركت كنيم و با توسعه صنايع بسته بندي 
و برندســازي قدرت رقابت برنج ايرانــي را افزايش دهيم. از 
ســوي ديگر مســئولان نيز نبايد محصول خارجي را مورد 
حمايت قرار دهند. اين در حالي است كه با وجود ممنوعيت 
 واردات برنج در ماه هاي اخير بازار از برنج هاي وارداتي اشباع

شده است. 

حمايتازكشتبرنجدرمناطقپرآب
 به گزارش فارس، عباس كشــاورز معاون زراعت وزير جهاد 
كشــاورزي نيز در پاســخ به اين پرســش كه آيا با توجه به 
عدم حمايت از كشــت برنج در مناطق كــم آب، دولت براي 
كشــت اين محصول در گيلان و مازنــدران برنامه ويژه اي 

دارد، گفت: براي حمايت از كشــت برنج در مناطق گيلان و 
مازندران به ازاي عدم حمايت از كشــت برنج در مناطق كم 
آب طرح ويژه اي تهيه شده اســت. وي افزود: اين طرح يك 
بسته كامل است و شامل دامنه وســيعي از مزرعه، تحقيق، 
ترويج، نوســازي، كيفيت و مكانيزاسيون است كه در صورت 
عملياتي شــدن به صورت ويژه توليد برنــج افزايش خواهد 
يافت. كشــاورز با بيان اينكه واردات برنــج همچنان ممنوع 
است، اظهار داشــت: با فراهم شــدن موجبات اجراي طرح 
ويژه حمايت از توليد برنج طي يك بازه زماني 7 - 8 ســاله از 
 خودكفايي 45 درصدي به 60 درصدي در توليد برنج خواهيم 

رسيد.
 معاون وزيــر جهاد كشــاورزي تصريــح كرد: در كشــور 

ســالانه بــه 3 ميليــون تن برنــج نيــاز داريم كــه حدود 
يك ميليــون و 800 هزار تــن آن در داخــل توليد و حدود 
 يك ميليــون و 200 هزار تــن آن از طريــق واردات تامين

 مي شود. 

چوبوارداتبيحسابوكتابراميخوريم
واردات برنج بدون حســاب و كتاب انجام مي شــود و چوب 
اين وضعيت را با نابودي شاليكاري ها و زيان و بيكاري تعداد 
 فراواني از هموطناني كه در اين بخش كار مي كنند، خواهيم

 خورد. 
جميل عليزاده شــايق، دبير انجمن برنج با بيان اين مطلب 
بــه »كســب وكار« گفــت: نفــوذ و قــدرت وارد كنندگان 

برنــج بســيار بيشــتر از طرفــداران برنج داخلي اســت و 
 هرچقــدر هم كــه ما فريــاد بزنيــم باز ايــن رونــد ادامه 

خواهد داشت.
 شــايق با بيــان اينكه بســياري از مشــكلات گوارشــي 
طي ســال هاي اخيــر بي ارتبــاط بــا برنج هــاي وارداتي 
نيست، افزود: شــايد مشــكلات گوارشــي و بيماري هاي 
دستگاه گوارش ناشــي از برنج وارداتي باشــد و ما از وزارت 
بهداشــت درخواســت مي كنيــم در اين زمينــه تحقيق 
و بررسي كند به شــرطي كه سرنوشــت اين تحقيق مانند 
 آلودگــي برنــج وارداتي بــه ابهــام و ضــد و نقيض گويي 

كشيده نشود. 
دبير انجمن برنج با اشــاره به نياز برنج داخلي به برند سازي 

و بازاريابــي مــدرن، گفــت: برنــج داخلــي بايد توســط 
نهادهاي پژوهشــي و ســازمان هاي اقتصادي مورد حمايت 
قرار گيرد و بحثي كه شــما دربــاره بازاريابــي برنج مطرح 
 مي كنيــد هم يكــي از گلوگاه هاي توســعه ايــن محصول

 است.
 ما در بازاريابي و برند ســازي برنج داخلــي واقعا كار خاصي 
انجام نداده ايم و هنوز قســمت عمده برنــج داخلي با همان 
نام ها و روش هاي سنتي به بازار عرضه مي شود. اين وضعيت 
نبايد ادامه يابد چرا كه با ادامه اين وضعيت ديگر شاليكاري 
كاملا بــدون صرفه خواهد شــد و يكــي از بخش هاي مهم 
 كشاورزي ما بدون اينكه براي آن كار جدي كرده باشيم، نابود 

خواهد شد. 

دبيرانجمنبرنج:

برنج ایرانی چوب واردات را می خورد
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برگزاری دوره آموزشی حراست 
شرکت ملی گاز ایران در ساری 

دوره آموزشی حراست شــرکت ملی گاز ایران به 
میزبانی شرکت گاز استان مازندران برگزار شد.  به 
گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان مازندران، 
این دوره به مــدت 10 روز از 26 آبــان در محل 
مجتمع آموزشــی نیروی انتظامی مازندران آغاز 
شد.  هدف از برگزاری این دوره، آموزش تخصصی 
نظامی و صیانتی به کارکنان تازه استخدام شده 
شرکت ملی گاز ایران بوده و کارآموزان با آخرین 

روش ها و شیوه های حفاظت آشنا می شوند.
 هژبر جوادی، سرپرست برگزار در افتتاحیه این 
دوره با اشاره به نقش مهم حراست در حفظ امنیت 
و نگهداری از اموال، تأسیسات و سرمایه های مادی 
و معنوی هر سازمان، اظهار کرد: تعالی سازمانی، 
تحقق اهداف حفاظتی و پیشرفت برنامه های یک 

سازمان از جمله دیگر وظایف حراست است.
 وی با اشاره به اینکه بهترین راه برای کارآمدی و 
بهره وری بالاتر،مقوله آموزش بوده و باعث می شود 
کمترین آسیب را ببینید ادامه داد: ایجاد فرصت و 
اعتماد صنعت گاز به شما، مسئولیت شما را سنگین 
تر کرده و تنها با عملکرد خوب، رفتار مناســب و 
بازدهی بالا می توانید جواب  این اعتماد را بدهید و 
زمینه های بهبود و بهره وری هرچه بیشتر سازمان 

خود را فراهم نمائید.

قدردانی از مادر شهید مدافع حرم سیـد 
جـواد اسـدی؛

شهید اسدی و شهدای سرزمین ما؛ 
الگوی فراموش ناشدنی هستند

سرپرست شــرکت گاز مازندران و جمعی از 
مدیران، همزمــان با ایام فاطمیه و ســالروز 
شــهادت حضرت فاطمه زهرا)س( با خانواده 
شهید سید جواد اسدی،  دیدار و گفتگو کردند.

مهندس هژبر جوادی در دیدار با خانواده این 
شــهید ســرافراز که به همت امور ایثارگران 
شرکت گاز برگزار شد؛ یاد و خاطره شهید سید 
جواد اسدی، شهدای هشت سال دفاع مقدس، 
شهدای دوران انقلاب اسلامی و شهدای مدافع 
حرم را گرامی داشت و نسبت به تکریم خانواده 
شــهیدان تاکید کرد. گفتنی است در جریان 
این دیدار، مادر شهید اسدی به بیان خاطرات 

و صفات بارز این شهید مدافع حرم پرداخت.

با حضور مسئولان استان و شهرستان؛ 
سه پروژه بزرگ شهری در محلات 

جنوبی بوشهر کلید خورد 

عملیات اجرایی ســه پــروژه بزرگ شــهری در 
منطقه 2 شــهرداری بوشــهر با حضور مدیرکل 
امور شــهری و شــوراها، مدیرکل دفتــر فنی و 
حمل ونقل استانداری، فرماندار، شهردار، اعضای 
 شورای اسلامی شــهر و جمعی از شــهروندان 

آغاز شد.
 این پروژه ها شامل ساماندهی کانال دفع آب های 
سطحی منطقه دو با اعتبار ۴۴ میلیارد ریال، احداث 
فاز نخست پارک سه هکتاری در جنوب ورزشگاه 
شهید مهدوی با بودجه ای بیش از ۳60 میلیارد 
ریال و کفسازی و پیاده روسازی ضلع غربی جاده 
نیروگاه تنگک دو به سه و محدوده زیر تقاطع شهدا 

با اعتباری بالغ بر 10۵ میلیارد ریال هستند.
 گفتنی است، در این مراسم کلنگ  نمادین پارک 
محله ای تنگک با مساحتی بیش از 2۸ هزار متر 
مربع توسط مسئولان بر زمین زده شد تا این پروژه 

نیز آغاز به کار کند.
 بر اساس پیش بینی ها، تمامی این طرح ها در نیمه 
اول سال آینده به بهره برداری خواهند رسید و تأثیر 
قابل توجهی در ارتقای زیرساخت های شهری و رفاه 

شهروندان خواهند داشت.

فرمانــده ســپاه امــام 
ســجاد)ع( هرمــزگان از 
اجرای یکهزار و 620 برنامه 
ویــژه بزرگداشــت هفته 
بسیج در استان هرمزگان 
خبرداد و گفت: عمده این 
برنامه ها در حوزه های خدمت رســانی، فرهنگی، 

علمی، ورزشی و نمایش اقتدار است.
سردار اباذر سالاری در نشست خبری تشریح برنامه 
های هفته بسیج، ضمن تسلیت ایام فاطمه، محکوم 
کردن جنایات رژیم کودک کش صهیونیستی در به 
شهادت رساندن زنان و کودکان بی دفاع و تبریک 
هفته بسیج، این هفته را یادآور رشادت و سلحشوری 

بسیجیان دانست و بیان کرد: شعار محوری هفته 
بسیج امسال »بسیج با مردم و برای مردم« تعیین 
شده است زیرا بسیج از بدو تاســیس منشاء خیر 
و بــرکات فراوانی هم برای ملت ایــران و هم نظام 

جمهوری اسلامی بوده است. 
وی با بیان اینکه بســیج، فرهنگی والا برگرفته از 
آموزه های دینی و ســیره نبــوی و ائمه هدای)ع( 
است، افزود: امسال در هفته بسیج که از 2۹ آبان ماه 
جاری آغاز و تا پنجم آذر ادامه خواهد داشت، هزار و 

620 برنامه در این استان اجرا می شود. 
فرمانده سپاه امام سجاد)ع( از برگزاری اجتماع ۳0 
هزار نفری بسیجیان تحت عنوان »راهیان قدس« 
در سراسر استان هرمزگان، رزمایش سراسری الی 
بیت المقدس و همایش بزرگ نســل سیلمانی ها 
متشکل از گردان های قاسم بن الحسن)ع( و بنات 
الزهرا)س( به عنوان شاخص ترین برنامه های هفته 

بسیج یاد کرد.  وی ادامه داد: برگزاری همایش نماز، 
افتتاح پروژه های ســازندگی و محرومیت زدایی، 
جشــنواره جهادگران علم و فناوری، آبرســانی به 
۹0 روستا، توزیع ۵0 سری جهیزیه، احداث بیش 
از 10 مدرسه در مناطق محروم و همایش تجلیل 
از نخبگان بســیجی از دیگر برنامه های مهم این 

هفته است. 
سردار سالاری، برگزاری مسابقات ورزشی و همایش 
های پیاده روی، اعزام تیم های پزشکی به مناطق 
محروم برای ویزیــت رایگان بیمــاران، تجلیل از 
خانواده های شهدا و پیشکسوتان بسیجی و برپایی 
میز خدمت ادارات و نهادهــا در محلات و مناطق 
محروم استان را بخش دیگری از برنامه ها ذکر کرد. 
وی بیان کــرد: برگزاری جشــنواره هــای غذا و 
اختصاص درآمد حاصل از آن برای کمک به مردم 
مظلوم غزه و لبنان، جشنواره سرود بسیج، تقدیر از 

چهره های برتر بسیج در حوزه های علمی، فرهنگی 
و ورزشی، همایش سران قبایل و طوایف، تجلیل از 
بانوان کارآفرین برتر بسیجی، اعزام دانش آموزان 

بسیجی به مناطق عملیاتی راهیان نور، پویش نذر 
خون، آزادسازی زندانیان نیازمند و رزمایش خدمت 

اصناف از دیگر برنامه هاست.

فرمانده سپاه امام سجاد)ع( هرمزگان خبر داد: 

اجتماع ۳۰هزار نفری بسیجیان در هرمزگان

روح اله عبدالعلی زاده - تبریز ؛ مدیرعامل شرکت توزیع نیروی 
برق تبریز، ساماندهی شبکه برق بازار تبریز  به منظور پیشگیری 

از بروز مشکلات و حوادث را جزو ضروریات دانست.
اکبر فرج نیا در نشست بررسی مشکلات شبکه برق بازار تبریز با 
اشاره به ثبت جهانی بازار سرپوشیده و نقش اساسی آن در بخش 
اقتصادی کشور، گفت: بازار سرپوشیده تبریز از افتخارات ملی 

استان علی الخصوص شهر تبریز اســت چرا که بخشی از تاریخ 
سیاسی و اجتماعی و فرهنگی آذربایجان در بازار تبریز خلاصه 
شده است. وی افزود: موضوع ساماندهی شبکه داخلی بازار تبریز 
جزو مطالبات شهروندان و رسانه ها بوده و طی سال های گذشته 
با تلاش همکاران این شرکت پیگیری شــده و جزو موضوعات 

دارای اولویت این شرکت است.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تبریز، ساماندهی شبکه 
توزیع برق بازار تبریز را جزو مصوبات سفر ریاست جمهوری در 
دولت سیزدهم ذکر کرد و گفت: با توجه به این موضوع و حفظ و 
صیانت از بافت تاریخی و فرهنگی این بنای بزرگ باید شبکه ای 
ایجاد شود که متناسب با بافت تاریخی بازار  بوده و با مبلمان بازار 

همخوانی داشته باشد.
وی با تاکید بر اینکه اجرای  این طرح مســتلزم تامین اعتبارات 
لازم و همراهی دستگاه های مربوطه است، افزود: چندین طرح 
پیشنهادی در  این خصوص آماده و ارائه شده و نتیجه نهایی باید 

از سوی اداره کل میراث فرهنگی اعلام شود.
فرج نیا تاکید کرد: علاوه بر  نقش ساماندهی شبکه برق بازار در 

زیباسازی مبلمان این مجموعه، نقش بسیار مهمی در پیشگیری 
از بروز حوادث دارد، ادامه داد: در کنــار زیبایی بصری، با توجه 
به افزایش تقاضا طی ســال های متمادی و ســیم کشی های 
غیراصولی  داخل مغازه ها،ساماندهی شبکه توزیع برق به منظور 

پیشگیری از بروز مشکلات و حوادث جزو ضروریات است.
وی خاطرنشان کرد: طی سال های گذشته با همراهی اهالی و 
کسبه بازار بخشی از شبکه بازار توسط توسط همکاران شرکت 
ســاماندهی شــده، اما لازمه تحقق کامل ایــن موضوع تامین 
اعتبارات و همراهی سازمان مدیریت و برنامه ریزی آذربایجان 
شرقی و  اداره کل میراث فرهنگی ، گردشگری وصنایع دستی 
اســتان اســت، چرا که در صورت بروز حادثه، خسارات جبران 

ناپذیری به بار خواهد آمد.

*** ضرورت ساماندهی شبکه داخلی برق بازار تبریز ، در کوتاه 
ترین زمان

مدیرکل مدیریت بحران اســتان آذربایجان شرقی گفت: برای 
ساماندهی شبکه داخلی برق بازار تبریز باید طرحی معین و قابل 

اجرا با حفظ و صیانت از بافت تاریخی این مجموعه در کوتاه ترین 
زمان ممکن ارائه شود.

 مجید فرشی نیز در نشست بررســی مشکلات شبکه برق بازار 
تبریز با بیان اینکه ساماندهی شبکه برق تبریز جزو مصوبات سفر 
ریاست جمهوری در دولت گذشته به استان بوده اظهار کرد: این 
پروژه باید با همراهی سازمان مدیریت و برنامه ریزی آذربایجان 
شــرقی و اداره کل میراث فرهنگی ، گردشگری وصنایع دستی 

استان و شرکت برق تبریز انجام شود.
  وی تاکید کرد: همراهی سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
به منظور تامین اعتبار پروژه ساماندهی شبکه برق بازار ضروری 

است و باید در اولین شورای اداری مطرح شود.
این نشست با حضور مدیرکل مدیریت بحران استان، مدیرعامل 
شــرکت توزیع نیروی برق تبریز و نماینده ســازمان مدیریت 
و برنامه ریزی آذربایجان شــرقی و اداره کل میراث فرهنگی ، 
گردشگری وصنایع دستی اســتان و هیئت امناء بازار تبریز  و 
مدیران امور محدوده و مدیر امور نوسازی شرکت برق تبریز در 

محل ساختمان ستادی شرکت برگزار شد.

 به گــزارش روابط عمومی شــرکت ملی گاز ایران، ابوالقاســم 
عسکری اظهار کرد: در سه ماهه نخست سال جاری، میزان توزیع 
گاز به نیروگاه های استان اصفهان به بیش از ۴ میلیارد مترمکعب 
رسیده و این میزان توزیع، بیانگر تعهد این شرکت به تأمین پایدار 

و مطمئن انرژی برای بخش تولید برق است.
 وی با بیان این که شرکت گاز استان اصفهان با اجرای برنامه های 
بهینه سازی مصرف انرژی و ارتقای زیرساخت های گازرسانی، 

تلاش می کند تا نیازهای روبه رشــد نیروگاه ها را به نحو احسن 
پاسخ دهد، افزود: توزیع گاز به نیروگاه ها یکی از اولویت های اصلی 
این شرکت است، زیرا تأمین برق مستمر و پایدار نقش حیاتی در 

توسعه اقتصادی و رفاه اجتماعی دارد.
 عســکری از نیروگاه ها خواســت تا با اجرای راهکارهای بهینه 
مصرف انرژی و همکاری در طرح های صرفه جویی، به حفظ منابع 

انرژی و تضمین تأمین پایدار گاز کمک کنند.

 مدیرعامل شرکت گاز اســتان اصفهان همچنین ضمن تأکید 
به بهینه سازی بخاری ها، مشــعل ها و تجهیزات مصرف کننده 
گاز طبیعی، از کلیه مشــترکین تقاضا کــرد باتوجه به ورود به 
فصول سرد سال با رعایت دمای 1۸ درجه در ساختمان ها نهایت 
صرفه جویــی را به منظور بهره مندی کلیه هم وطنان داشــته و 
امکان بهره مندی واحدهای تولیدی را به ویژه در فصول ســرد 

سال فراهم کنند.

سید محسن موســوی: در راســتای افزایش ایمنی و بهره وری 
انرژی در مدارس، همایش مدیــران مدارس آموزش و پرورش، 
با محوریت فرهنگ سازی استفاده ایمن و بهینه از گاز طبیعی و 
اجرای طرح های بهینه سازی موتورخانه ها در شهرستان شازند 

استان مرکزی برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز اســتان مرکزی، مهدی 
کمال آبادی فراهانی، مدیرعامل شــرکت گاز اســتان مرکزی 
در خصوص برگزاری این همایش گفــت: این همایش با هدف 
کاهش مصرف گاز طبیعــی و انرژی، افزایــش ایمنی و بهبود 
بهره وری سیســتم های گرمایشــی در مدارس، با مشــارکت 
 اداره کل نوسازی مدارس اســتان مرکزی و شرکت گاز استان 

برگزار گردید.
وی به اهمیت این رویداد اشاره کرد و گفت: "بهینه سازی مصرف 

انرژی در مدارس نه تنها موجب کاهش هزینه های انرژی می شود، 
بلکه گامی اساســی در حفظ محیط زیســت و ارتقاء کیفیت 
آموزشی اســت. دانش آموزان به عنوان آینده سازان کشور، باید 
از همان ابتدا با فرهنگ صرفه جویی و اســتفاده ایمن از منابع 

انرژی آشنا شوند.
 مدیرعامل شرکت گاز اســتان مرکزی با اشاره به نقش کلیدی 
بهینه ســازی موتورخانه ها در مدیریت انرژی مــدارس، افزود: 
موتورخانه های قدیمی در بسیاری از مدارس نیاز به به روزرسانی 
دارند و اجرای این طرح ها علاوه بر کاهش مصرف سوخت، تأثیر 
مســتقیمی بر ایمنی و رفاه دانش آموزان خواهد داشــت. این 
همایش بستری برای انتقال تجربیات و هم افزایی میان مدیران 
مدارس و کارشناسان فنی شرکت گاز و نوسازی مدارس فراهم 

کرده است.

در این همایش کارشناســان شــرکت گاز اســتان به تشریح 
روش های اســتفاده ایمن و بهینه از گاز طبیعــی و نکات فنی 
مرتبط با تعمیر و نگهــداری موتورخانه ها پرداختند. همچنین 
تجربه های موفق مدارس پیشــرو در حــوزه مدیریت انرژی به 

اشتراک گذاشته شد.
کارشــناس نوســازی مدارس اســتان نیــز در ایــن رویداد، 
ضمــن تقدیــر از شــرکت گاز اســتان، تاکید نمــود: اجرای 
پروژه های بهینه ســازی انــرژی در مدارس، عــلاوه بر کاهش 
هزینه هــای جاری، به ارتقای ســطح آموزش و فراهم ســازی 
 محیطی ایمن و راحت تر بــرای دانش آموزان کمک شــایانی 

خواهد کرد.
شایان ذکر اســت این همایش با استقبال گســترده مدیران و 
سرایداران مدارس شهرســتان شازند و مســئولان آموزش و 

پرورش روبرو شــد و به عنوان گامی موثر در راســتای تحقق 
اهداف بلندمدت صرفه جویی گاز طبیعی و انرژی و ارتقای ایمنی 

مدارس، مورد توجه قرار گرفت.

ایلام- مدیــرکل ورزش و جوانان اســتان ایــلام گفت: چمن 
این زمین فوتبال، یکــی از مرغوب ترین زمین های ورزشــی 
اســتان به شــمار می رود و قابلیت اســتفاده و بهــره برداری 
 در شــرایط مختلــف آب و هوایــی و تمرینــات ورزشــی 

گوناگون را دارد.
مدیرکل ورزش و جوانان استان ایلام گفت: طرح بازسازی زمین 
چمن طبیعی فوتبال شهر ایوان با اعتباری بیش از 120 میلیارد 

ریال به بهره برداری رسیده است.
شــهاب شــهبازی روز جمعه در آیین افتتاح و بهره برداری از 
طرح بازســازی زمین چمن فوتبال شــهر ایــوان، اظهار کرد: 

بازســازی این زمین فوتبال ســی و هشــتیمن طرح ورزشی 
 در اســتان اســت که طی سه ســال گذشــته به بهره برداری 

می رسد.
وی افزود: بازسازی چمن این زمین فوتبال از سال 1۳۹0 به دلیل 
عدم تخصیص اعتبارات لازم و کافی معطل مانده بود که با تزریق 
اعتبارات از محل مسئولیت های اجتماعی وزارت نفت و اعتبارات 
استانی با اعتبارات 120 میلیارد ریال با حضور مسئولان به بهره 

برداری رسید.
مدیــرکل ورزش و جوانــان اســتان ایــلام یــادآور شــد: 
چمــن زمیــن مجموعــه ورزشــی شــهر ایــوان بــا ابعاد 

۹ هزار مترمربــع، از چمن مرغــوب آفریقایی تهیه شــده که 
 در فصــول مختلف ســال پاســخگوی فعالیت های ورزشــی 

خواهد بود.
شــهبازی گفت: برای توســعه این مجموعه از جمله پیست دو 
میدانی و توسعه و بازسازی سکوها و نصب صندلی و همچنین 
سرویس های بهداشت اعتباری بیش از 120 میلیارد ریال اعتبار 

نیاز است.
وی تصریح کرد: انتظار می رود با همکاری و حمایت مسئولان 
اســتانی و نمایندگان مجلس این اعتبار نیز بــه این مجموعه 
اختصاص یابد که به صــورت کامل در اختیار اقشــار مختلف 

مردم، ورزشــکاران، جوانــان و نوجوانان بــرای فعالیت های 
ورزشــی قرار گیرد. مدیرکل ورزش و جوانان استان ایلام ابراز 
کرد: چمن این زمین فوتبال، یکــی از مرغوب ترین زمین های 
ورزشی استان به شمار می رود و قابلیت استفاده و بهره برداری 
 در شــرایط مختلف آب و هوایی و تمرینات ورزشــی گوناگون 

را دارد.
زمین فوتبال چمن طبیعی شــهر ایوان با حضور سارا فلاحی، 
نماینده مردم ایلام در مجلس شــورای اسلامی، فرماندار ایوان، 
مدیرکل ورزش و جوانان استان و امام جمعه شهرستان افتتاح و 

به بهره برداری رسید.

 شهردار بوشــهر، حســین حیدری، در بازدیدی که به همراه 
جمعی از مدیران شــهری از پروژه های عمرانی، نوار ساحلی، 
 معابر و پارک های ســطح شــهر انجام داد، بر ضــرورت بهبود 
زیرســاخت ها و تســهیل دسترســی شــهروندان بــه این 
فضاهــای عمومی تأکید کرد. وی با اشــاره بــه اهمیت ایجاد 

محیطــی امــن و زیبا بــرای ســاکنان و گردشــگران گفت: 
»رســیدگی به نیازهای شــهری و رفع نواقص زیرســاختی 
بایــد به طــور جــدی و فــوری دنبــال شــود. هــدف مــا 
 ارتقای ســطح خدمــات عمومــی و رفاهــی بــرای تمامی 

شهروندان است.«

 حیدری در ادامه، با بیان برخی از مشــکلات مشاهده شــده 
در نــوار ســاحلی و فضاهــای شــهری، خواســتار اقدامات 
لازم بــرای بهبود وضعیت این بخش ها شــد و افــزود: »همه 
بخش های مرتبط موظف هســتند بــا برنامه ریــزی دقیق و 
نظارت مســتمر، مشــکلات را شناســایی و رفــع کنند.« در 

این بازدید، مدیران شــهری بــا یادداشــت برداری از نواقص 
موجود، متعهد شــدند که اصلاحــات لازم را در اســرع وقت 
به انجــام برســانند و رفع این نواقــص را در دســتور کار قرار 
 دهند تــا هر چه ســریع تر نتایــج مثبتی در محیط شــهری

 به وجود آید.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

ساماندهی شبکه برق بازار تبریز، ضرورت پیشگیری از وقوع حوادث جبران ناپذیر

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان خبر داد:  تحویل بیش از ۴ میلیارد مترمکعب گاز طبیعی به بخش نیروگاهی

مدیران مدارس آموزش و پرورش، رهبران ایمنی و صرفه جویی گاز طبیعی و انرژی کشور

مدیرکل ورزش و جوانان استان ایلام خبر داد: بازسازی زمین چمن طبیعی فوتبال شهر ایوان به بهره برداری رسید

بازدید شهردار بوشهر از پروژه های شهری؛ تأکید شهردار بر رفع نواقص زیرساختی در نوار ساحلی، معابر و پارک ها 

خبر

استان ها
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

تراز گيري شخصي
 در روزي بهاري پسر كوچكي وارد مغازه اي 
شــد و با زحمت جعبه نوشــابه را به سمت 
تلفن هل داد و روي جعبه رفت تا دســتش 
به دكمه هاي تلفن برسد. مغازه دار كه در آن 
دقايق مشتري نداشت كنجكاو بود تا بفهمد 
پسر به چه كسي مي خواهد تلفن كند. پسر 

شماره گرفت و شروع به صحبت كرد.
او پرسيد: خانم، مي توانم از شما خواهش كنم كه كوتاه كردن چمن هاي حياط 

خانه تان را به من بسپاريد؟
زن پاسخ داد: متاسفم. كسي هست كه اين كار را برايم انجام مي دهد. 

پسرك گفت: خانم، من اين كار را با نصف قيمتي كه او مي گيرد انجام خواهم داد. 
زن در جوابش گفت: اصرار نكن پسرجان! من از كار اين فرد كاملا راضي هستم. 

پسرك كمي فكر كرد و اين بار با صدايي رساتر پيشنهاد داد: خانم اگر قبول كنيد، 
من پياده رو و جدول جلوي خانه را هم برايتان جارو مي كنم. در اين صورت شما 
هر يكشنبه زيباترين چمن و پاكيزه ترين پياده رو را در محله و حتي تمام شهر 

خواهيد داشت. 
دقايقي گذشت و پسرك هرچه اصرار مي كرد پاسخ زن همچنان منفي بود. در 
نهايت، پسر در حالي كه لبخندي از سر رضايت بر لب داشت، گوشي را گذاشت. از 

مغازه دار تشكر كرد و جعبه نوشابه را به سر جاي اولش هل داد. 
قبل از اينكه پسرك از مغازه بيرون برود، مغازه دار كه به صحبت هاي او گوش داده 
بود به سمتش رفت و گفت: پسر...، از رفتارت خوشم آمد؛ به خاطر اينكه روحيه 

خاص و خوبي داري، دوست دارم كاري به تو بدهم. 
پسر جواب داد: نه ممنون، من فقط داشتم عملكردم را مي سنجيدم. من همان 

كسي هستم كه براي اين خانم كار مي كند.

در ستايش امروز
از رفت وآمد ســال ها حيرانم، به سرعت 
پلك زدن مي آيند و مي روند و اين عمر من 

است كه به بطالت مي گذرد. 
 از شــتاب لحظه ها گريزي نيست و زمان 
را هم كه نمي توان متوقف كرد. چاره كار 
رقابت با ثانيه هاست! نبايد حتي لحظه اي 

را از دست داد.
 در اين عمر پرشتاب و كوتاه، از سويي نبايد به پايداري دلخوشي ها دل بست 
و از سوي ديگر نبايد تن به هراس و اندوه داد.  امروز كه تمام شد ديگر باز 

نمي گردد و فردا نيز به همين سرعت امروز خواهد گذشت. 
پس امروز را درياب و غم ديروز و ترس از فردا را فداي امروزت نكن. 

امروز بهترين لحظه هاست!

 )CSI( شاخص رضايت مشتريان
يكی از مهم تريــن تحولاتی كه در زمينه 
فلسفه های بهبود كيفيت در آخرين دهه 
قرن بيســتم به وقوع پيوســت، موضوع 
اندازه گيری رضايت مشــتری به عنوان 
يكی از عناصر و الزامات اصلی سيستم های 
مديريت كيفيــت در كليه شــركت ها و 
سازمان ها بود. در حقيقت امروزه بسياری 
از سازمان ها حد اعلای سودآوري موسسه خويش را در رضايت مشتريان 
مي دانند. شاخص رضايت مشــتري)CSI( يك مدل اقتصادسنجي است 
كه در آن از روابط علت و معلولي براي سنجش ميزان رضايت ارباب رجوع 
و مشــتريان از كالاها و خدماتي كه از ســازمان ها و شركت هاي دولتي يا 
خصوصي دريافت كرده اند، استفاده مي شود. از منظر اقتصاد كلان، تلاش 
يك كشور جهت ايجاد شاخص ملي رضايت مشتريان، منافع فراواني براي 
آن كشور در پي خواهد داشت. چون اين شاخص به عنوان معياري معتبر، 
علاوه بر بهبود و توسعه رقابت داخلي، اعتبار بين المللي را به دنبال خواهد 
داشت. در نتيجه، قابليت جذب سرمايه هاي داخلي و خارجي را براي كشور 
افزايش مي دهد. چنين اقتصادي كه احترام به حقوق مشتريان اصل اول 
آن است، مي تواند ســبب بهبود و تقويت فضاي كسب و كار شده و سطح 
كيفيت زندگي عموم مردم را ارتقا بخشد. نتايج تحقيقات در زمينه رضايت 
مشتريان، حكايت از اهميت فوق العاده آن براي بقا و رشد سازمان دارد. از 
جمله نتايج تحقيقات در اين زمينه، مي توان به اين موارد اشــاره نمود كه 
يك مشــتري ناراضي، نارضايتي خود را به 11 تا 70  نفر انتقال مي دهد، 
اين درحالي است كه يك مشتري راضي رضايت خود را به 3 تا 4 نفر انتقال 
مي دهد. چنانچه نرخ حفظ مشتريان را 5 درصد افزايش دهيم، سودآوري 
ســازمان بين 30 تا 85 درصد افزايش مي يابد. هزينه جذب مشــتريان 
جديد 6 تا 11 برابر هزينه حفظ مشــتريان فعلي است. چنانچه سازماني 
نرخ نگهداري مشــتري خود را 2 درصد افزايش دهد، اثرش بيشتر  از اين 
است كه هزينه هاي عملياتي خود را 10 درصد كاهش دهد. در مورد علل 
شكست سازمان هاي ناموفق،  تحقيقات نشان مي دهد كه 62 درصد از آنها، 
رضايت مشــتري را به عنوان يك اولويت تلقي نمي كنند. در سازمان هاي 
مشتري مدار، مشتريان كاملا راضي، در طول دوره يك تا دو ساله، 6 برابر 
بيشتر از مشتريان راضي خريد مجدد انجام مي دهند. بي شك دستيابي 
به رضايت ارباب رجوع و مشتريان مستلزم آن است كه به صورت دوره اي 
رضايت مشتريان مورد بررســي و ارزيابي قرار گيرد و از اين راه امكانات و 
منابع سازمان ها در جهت دستيابي به رضايت هرچه بيشتر مشتريان بسيج 
گردد. نبايد فراموش كرد اگر به دنبال توسعه اقتصادی كشور هستيم و يكی 
از مجاری آن را صادرات غيرنفتی می دانيم، لازم است محصولات و خدماتی 

را توليد نماييم كه رضايت مصرف كننده جهانی را در پی داشته باشد.

حکايت

فراسو

صصصصص صصصص

وقتی بحث بازاريابی كتاب به ميان می آيد، بايد كمی تخصصی تر عمل 
كنيم، چرا كه كتاب اصولا ماهيت متفاوتی نســبت به ساير كالاهای 
مصرفی دارد و شايد به همين دليل عده ای تصور كنند كه كتاب اصلا 
نيازی به بازاريابی ندارد. اما حقيقت اين اســت كه كتاب نيز همچون 
ســاير كالاها به بازاريابی احتياج دارد و نحوه اجرای اين امر نيز تاثير 
بســزايی در فروش اين كالا دارد. آنچه اهميــت دارد، اجرای صحيح 
تبليغات در جامعه است. همه ما می دانيم كه هيچ كتابی به طور اتفاقی 
پرفروش نمی شود و فروش كتاب نيز مانند ساير محصولات به بازاريابی 
و معرفی نياز دارد. شــايد اگر شما نويســنده كتابی باشيد، بيشترين 
انگيزه را برای بازاريابی كتابتان داشته باشــيد. ما در اين مقاله سعی 
كرده ايم چند روش ساده و كاربردی برای بازاريابی بهتر كتاب و فروش 
 بيشتر ارائه دهيم تا در امر فروش و بازاريابی كتاب، ياری گر شما باشد.
در ابتدا سعی كنيد تمامی مجلاتی را كه بخش »معرفی كتاب« دارند، 
پيدا كنيد و مطابق با استاندارد های مجله، اطلاعات كتاب خود را برايشان 

ارسال كنيد تا در بخش »معرفی كتاب« آنها چاپ شود.
در ســمينارها و همايش های مرتبط با زمينه كاری خود، شركت و در 
صورت امكان ســخنرانی كنيد و در بخش معرفی سخنران، خود را به 
عنوان نويسنده كتابتان معرفی كنيد. با برگزاركننده سمينار صحبت 

كنيد تا كتاب شما برای فروش در محل سمينار عرضه شود.
می توانيد در چند صفحه خلاصه ای از كتاب خود تهيه كنيد و آن را به 
صورت پی.دی.اف. در اينترنت و در ســايت های مرتبط بگذاريد. شما 
می توانيد اين فايل را در چندين سايت »كتاب الكترونيكی« آپلود كنيد 

و حتی فروش اينترنتی داشته باشيد.
چندين نسخه از كتاب خود را به بازارتان اختصاص دهيد و آن را برای 
تمامی مجلات و نشريات بفرستيد، در واقع كتابتان را به آنها هديه بدهيد. 
بعيد نيست كه حداقل يكی از آنها، مقاله ای درباره كتاب شما بنويسد و يا 

كتابتان را در جايی معرفی يا به اشخاصی پيشنهاد كند.
پيشنهاد می كنيم كتابتان را در جاهای نامعمول و غير متعارف بفروشيد. 
بسياری از نويسندگان و ناشــران با اين روش مخالفند، ولی نتايج آن 
ممكن است فوق العاده باشد. مثلا كتاب های آموزش آرايش و پيرايش 
در آموزشگاه های آرايش و پيرايش، بسيار بيشتر از كتابفروشی ها فروش 

می رود.
می توانيد وب سايت كوچكی راه اندازی كنيد و در آن امكان فروش پستی 
كتاب را به وجود آوريد تا علاقه مندان بتوانند با ثبت آدرس خود، كتاب را 
سفارش بدهند و از طريق پست آن را تحويل بگيرند. شايد در نقطه ای از 

كشور اين كتاب موجود نباشد!
شما حتی می توانيد كمی ابتكار به خرج دهيد و چند جمله از كتاب خود 
را به صورت صوتی با صدای خودتان روی پيغامگير تلفنتان قرار دهيد 
و در تبليغتان هم اعلام كنيد كه افراد می توانند برای شنيدن خلاصه 
كتاب در چند دقيقه به صورت رايگان با شماره تلفن شما تماس بگيرند.

بخش هايی از كتابتــان را به صورت مقاله به وب ســايت ها و مجلات 
 بدهيــد و در انتها يادآور شــويد كه منبــع اين مطلب »كتــاب ... « 

است.
برای مدتی در محافــل خودتان را اين طور معرفی كنيــد كه: »من ... 
نويسنده كتاب ... هستم.« در اين مواقع اغلب افراد بيشتر از خودتان، 
درباره كتابتان كنجكاو می شوند و سعی می كنند آن را تهيه كنند و در 

واقع اينجا فرصتی برای معرفی كتاب پيش آمده است!
كتابتان را به عنوان هديه ای مناســب برای مناسبات مختلف معرفی 

 كنيد و توضيح دهيــد كه اين كتاب برای چه افــرادی می تواند مفيد
 واقع شود. 

يادتان باشد كه كار فروش و بازاريابی را تماما به ناشر خود واگذار نكنيد 
و خودتان هم تا جايی كه می توانيد در اجتماع به تبليغ و معرفی اثرتان 

بپردازيد. 
اميدواريم با اجرای ترفند ها و موارد ياد شده در بالا، به فروش بالايی از 
كتابتان دست پيدا كنيد و حضور خود را در عرصه كتاب و نويسندگی 

پررنگ تر از قبل كنيد.

بازار کتابتان را داغ تر کنید

يك فرصت طلايی 
قلک

آيا ادعاي مفقودي چك مانع از 
وصول آن مي شود

صاحبان دســته چك تصور مي كنند با اعلام 
مفقودي يا سرقت دســته چك، مي توانند از 
پرداخت وجه چــك در زمان مندرج در چك 

جلوگيري كنند. 
اين امر در زماني مي تواند پرداخت وجه چك 
را متوقف كند كه سارق همان دارنده باشد يا 
صادركننده بتواند اثبات كند، چك مفقود شده 
و پس از مفقود شدن چك، به صورت جعلي 
صادر شده اســت يا اينكه صادركننده چك 
را تنظيم كرده اما قصد نداشته آن را در وجه 
شخص يا در وجه حامل صادر كند و متقابلا 
شــخص دارنده با ســوءنيت قصد وصول آن 
چك ها را دارد. بايد توجه داشت، صرف اعلام 
مفقودي يا ادعاي سرقت چك، مانع از وصول 

مبلغ چك نمي شود. 
در غير حالات فوق و در مواردي كه شــخص 
ثالث يا دارنده چك حامل كه ســوءنيت وي 
ثابت نشــده اســت، چك را به بانــك ببرد، 
نمي توان مانــع وصول شــد. در صورتي كه 
حساب مسدود شود و موارد فوق ثابت نشود. 
صادركننده در حكم صادركننده چك بلامحل 
بوده مســتوجب عواقب حقوقي و كيفري آن 

مي باشد.
 البته دقت داشته باشــيد در مقابل شخص 
ثالث اساسا نمي توان ادعاي مفقودي يا سرقت 

را مطرح كرد. 
چنين دعوايــي بايد به دليل عــدم توجه به 
ثالث رد شود. البته نمونه هايي ديده شده كه 
در مورد ثالث هم دادگاه رســيدگي ماهيتي 
كرده است اما حتي در اين حالت هم احتمال 
رد ادعاي صادركننده در مقابل ثالث بســيار 

زياد است.

حقوق کسب و کار راهکار

يكــي از اتفاقــات متــداول در محيــط  كار، 
عصبانيت هاي حاصــل از اشــتباهات كاركنان 
اســت. يك مديــر بايد همــواره بتواند خشــم 
خودش را كنترل و در عين حــال نيروي خود را 
تنبيه و متوجه اشــتباهي كه انجام داده اســت 
بكند. برخوردهاي تند و خشــن چــه در پيش 
 چشم ســاير كاركنان و چه در غياب آنها توصيه 

نمي شود. 
از طرفي برخورد منطقــي و حتي صبورانه گاهي 
منجر به برداشت اشــتباه كاركنان و تاثير منفي 
بر كارشان در آينده خواهد شد. براساس تجربه، 

پيشنهادهاي زير را براي مديران دارم: 
1- بدانيد كه متذكر شــدن اشــتباهات اوليه يا 

كوچك به كاركنان باعث دلسردي آنها در انجام 
كارشان مي شود. 

2- در صورت بروز اشتباهات اوليه اما اساسي، در 
پايان وقت اداري، اشتباهات را به صورت خصوصي 

به نيرو متذكر شويد. 
3- اگر اشتباهات تكرار شــدند يا خطاها متعدد 
شد، بدون اشاره به اشــتباهات گذشته، آن را در 

پيش جمع متذكر شويد. 
4- اگر نيرو اشتباهات را باز تكرار كرد يا عملكرد 
او اصلاح نشد، از سياســت عصبانيت و بخشش 

استفاده كنيد. 
يك مدير توانمند، مديري است كه بتواند توام با 

هم از تمام موارد ذكر شده استفاده كند.

 استفاده بيش از حد از تاكتيك هاي تذكر يا تنبيه باعث 
دلسردي، ايجاد احســاس عدم امنيت شغلي، نفاق و 
دشــمني بين نيروهاي درون سازمان و در بلندمدت 
باعث بي اثر شدن اين تاكتيك هاي مديريتي مي شود. 

ايجاد يك محيط دوســتانه و صميمي و در عين 
حــال قانونمند باعث خواهد شــد درصد زيادي 
از خطاها و همين طور بســياري از حساسيت ها 

كاهش پيدا كنند. 
ســرانجام اينكه تا حــد امكان نبايــد به خاطر 
اشــتباهات، نيروها را اخراج يا تحقير كنيد؛ چرا 
كه انســان ها جايز الخطا هستند و مي دانيم يكي 
از مهارت هــاي اصلي هر مديــر، توانمند كردن 

نيروهاي خود است. 

عصبانيت و بخشش در برخورد با كارمندان

يكی از وسايلي كه در منزل همه ما به تعداد زيادی وجود 
دارد، ظرف های پلاستيكی ماست، پنير و شير است كه 
بعد از استفاده روی دست خانم های خانه می ماند. شما 
می توانيد از اين ظرف های خالی با كمی تزئين به جای 
گلدان استفاده كنيد و آن را در همه جای منزل تان قرار 

دهيد. مورد ديگری كه ما می توانيم به شما پيشنهاد 
بدهيم، صندلی های كهنه ای اســت كه ساليان سال 
از آن اســتفاده كرده ايد و می توانيد آن را با رنگ زدن 
مجدد كه هماهنگ با ست منزل شما باشد، آن را كلا 
تغيير دهيد و منزل خود را از يك نواختی نجات دهيد. 

اگر در منزل پرده های كتان داريد كه به هر دليلی ديگر 
قابل استفاده نيســت يا كهنه و مندرس شده است، 
می توانيد از آن برای درســت كردن رومبلی استفاده 

كنيد و روح تازه ای به مبلمان خود بدهيد. 
اگر علاقه مند به كارهای هنری هســتيد، می توانيد 

تفاله های چای را پس از استفاده، كاملا بشوييد و خشك 
كنيد و با گواش رنگ كنيد و روی مقوا يا پارچه به هر 
شكلی كه می خواهيد بچسبانيد و تابلويی زيبا و ماندگار 
درست كنيد. انجام هر كدام از كارهای فوق، هزينه های 

زيادی را از روی دوش شما برمی دارد.


